
Statsutskottets utlåtande nr 9. 1

Nr 9.

Utlåtande i anledning av Kungl. Maj.ts i statsverkspropositio
nen under kapitalbudgeten gjorda framställningar om 
anslag för budgetåret 1949/50 under postverkets, tele
grafverkets, statens järnvägars och statens vatten- 
fallsverks fonder, luftfartsfonden samt väg- och vat- 
tenbgggnadsverkets förrådsfond jämte i ämnet väck
ta motioner.

(4:e avd.)

1 :o) Investeringsplan för kommunikationsverken m. m. I propositionen nr 
1 har Kungl. Maj :t under kapitalbudgeten (bilaga 27, punkt 1, s. 1—13 av 
bilagt utdrag av statsrådsprotokollet över kommunikationsärenden för den 
3 januari 1949) lämnat en översikt över kommunikationsverkens investe
ringar, avseende postverkets, telegrafverkets, statens järnvägars och statens 
vattenfallsverks fonder, luftfartsfonden samt väg- och vattenbyggnadsver
kets förrådsfond.

I statsverkspropositionen till 1948 års riksdag framlades huvuddragen av 
en investeringsplan för följande under kommunikationsdepartementet hö
rande kapitalfonder, nämligen postverkets, telegrafverkets, statens järnvä
gars och statens vattenfallsverks fonder, luftfartsfonden samt väg- och vat
tenbyggnadsverkets förrådsfond. Med ledning av från vederbörande verks- 
styrelser infordrade uppgifter rörande medelsförbrukningen under budget
åren 1947/48 och 1948/49 uppskattades verkens investeringar till i runda 
tal 445 respektive 478 miljoner kronor. Emellertid framhölls, att i ett skärpt 
läge ytterligare leveransförseningar kunde uppkomma och utförandet av 
byggnader och anläggningar fördröjas, varjämte valutaläget förutsågs kun
na nödvändiggöra en minskning av kommunikationsverkens andel i indu
striens produktion till förmån för exporten. Under sådana förhållanden 
räknades med möjligheten av en minskning av investeringsutgifterna under 
budgetåret 1948/49 med högst 50 miljoner kronor till (478 — 50 =) 428 
miljoner kronor.

Departementschefen har nu framhållit, att investeringsutgifterna un
der nämnda fonder för budgetåret 1947/48 stannat vid 385 miljoner kro
nor, d. v. s. 60 miljoner kronor lägre än vad som förutsågs för ett år se
dan. Av minskningen hänföra sig i runda tal 10 miljoner kronor till tele
grafverkets fond, 10 miljoner kronor till vattenfallsverkets fond, 10 mil-
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joner kronor till väg- och vattenbyggnadsverkets förrådsfond och 20 mil
joner kronor till statens järnvägars fond. Orsakerna till minskningen an
givas framför allt vara att telefonindustriens och starkströmsindustriens 
leveransförmåga överskattats och att i allmänhet bristen på arbetskraft och 
materiel hindrat investeringsverksamheten kraftigare än man kunnat för
utse.

För budgetåret 1948/49 synas, framhåller departementschefen, de ök
ningar av investeringarna som i 1948 års statsverksproposition förutsetts 
beträffande postverket, statens järnvägar och luftfartsverket endast delvis 
kunna tänkas bli realiserade. Detta angives sammanhänga med den skärpta 
regleringen av byggnads- och anläggningsverksamheten, fortsatta leverans
svårigheter hos industrien samt ökade importsvårigheter. För de angivna 
verken bedömes förbrukningen av investeringsmedel därför sannolikt bliva 
sammanlagt 25 miljoner kronor lägre än tidigare antagits. Departements
chefen framhåller emellertid att telegrafstyrelsen för sin del ansett en ök
ning av investeringarna utöver den förutsatta — 155 miljoner kronor — 
möjlig och önskvärd och därför hemställt om medgivande att överskrida ra
men med 10 miljoner kronor. Denna framställning har dock avslagits. Vi
dare framhåller departementschefen att vattenfallsstyrelsen räknat med att 
under budgetåret 1948/49 kunna investera omkring 45 miljoner kronor mer 
än vad i 1948 års statsverksproposition förutsatts. Med hänsyn till den grund
läggande betydelse kraftverksprogrammets genomförande har för produk
tionen och vår försörjning tillstyrkes att en ökning av den finansiella ra
men för vattenfallsverkets investeringar sker och att härför erforderliga 
anslag anvisas på tilläggsstat för innevarande budgetår. Resultatet av dessa 
förskjutningar mellan olika investeringsområden bedömes bliva att den 
sammanlagda medelsförbrukningen under budgetåret 1948/49 kommer att 
stanna vid högst 500 miljoner kronor.

Under de förut angivna kapitalfonderna ha för budgetåret 1949/50 av 
verken äskats 492,i miljoner kronor. Medelsförbrukningen åter har av ver
ken beräknats till 565,8 miljoner kronor.

Över de beräkningar rörande investeringarnas omfattning budgetåret 
1949/50, som uppgjorts av verken, ha remissyttranden avgivits av arbets
marknadsstyrelsen och industrikommissionen.

Arbetsmarknadsstyrelsen har beträffande den av de nämnda verken be
räknade byggnads- och anläggningsverksamheten under 1949 såsom all
mänt omdöme uttalat, att styrelsen finner sannolikt, att hög syselsättning 
blir utmärkande för arbetsmarknaden även detta år och att ett otillfreds
ställt arbetskraftbehov kan väntas bestå inom vissa näringsgrenar. Med 
hänsyn härtill och då vidare inom alla områden föreligga önskemål om 
ökade investeringar, finner arbetsmarknadsstyrelsen en utökning av ver
kens investeringsprogram icke kunna genomföras i den omfattning, som 
verkens anslagsberäkningar förutsätta, enär härför skulle krävas en mot
svarande minskning inom andra verksamhetsområden.

Vad angår anskaffningar av materiel och utrustningar från industrien har
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styrelsen ur sin synpunkt allmänt framhållit, att det framstår såsom myc
ket tveksamt, huruvida en sådan ökning under 1949 av industribeställning
arna, som verkens förslag skulle innebära, kan bli möjlig utan ofördelaktiga 
verkningar inom andra produktionsområden med hänsyn till dels material
försörjningen och dels rådande arbetskraftbrist i vissa industrier.

Industrikommissionen framhåller beträffande möjligheterna att erhålla 
importerat material, att kommissionen medräknat styrelsernas behov av en 
del varuslag, särskilt råvaror, i de importkvantiteter, som kommissionen hös
ten 1948 lagt till grund för sina preliminära beräkningar av den för år 1949 
erforderliga importen.

Kommissionen framhåller vidare, att icke blott för en del råvaror utan 
även för övrigt material, särskilt verkstadsprodukter, gälla de direktiv, kom
missionen erhållit om önskvärdheten att genom export anskaffa utlands- 
valutor, även om detta delvis skulle ske på bekostnad av den inhemska 
försörjningen. Stor sparsamhet bör därför iakttagas icke blott beträffande 
material, som måste importeras, utan även med förbrukningen av sådant 
material, som kan bli föremål för export. För att möjliggöra ökad export
produktion bör, enligt kommissionen, den inhemska konsumtionen av mate
rial och arbetstimmar minskas så långt detta är praktiskt möjligt och lämp
ligt. Med hänsyn till önskvärdheten av att exempelvis de elektriska kraft
tillgångarna ökas för att bereda större möjligheter för såväl export som an
nan industri synes dock ur dessa synpunkter ett visst företräde böra givas 
sådana inhemska projekt, vars utförande direkt inverkar på dessa indu
striers produktionsresultat.

Efter att hava framhållit att den numera fastställda importplanen för 1949 
innefattar en minskning av importen med 20 % jämfört med industrikom
missionens förslag, att i investeringsbudgeten för 1949 budgeten för nya 
byggnadstillstånd under gruppen samfärdsel fastställts till 63 miljoner kro
nor mot 60 miljoner kronor för 1948, men att för den faktiska investeringen 
inom gruppen samfärdsel förutses en minskning från 105 till 80 miljoner 
kronor, ävensom att fullmäktige i riksgäldskontoret beträffande väckt fråga 
om ökning av telegrafstyrelsens och vattenfallsstyrelsens rörliga krediter 
uttalat, att riksgäldskontoret, i den mån överskott från driftbudgeten icke 
finnas disponibla, är så gott som helt hänvisat till att anlita upplåning i 
riksbanken för bestridande av sina utgifter, har departementschefen anfört 
följande.

Av remissyttrandena torde framgå att en investeringsplan för koinmu- 
nikationsverken för budgetåret 1949/50 måste bygga på antaganden om 
ökade svårigheter att erhålla vissa industrileveranser samt arbetskraft och 
material till verkens byggnads- och anläggningsverksamhet. Även om på 
vissa områden sådana svårigheter i och för sig ej skulle föreligga, kan det 
bli nödvändigt att prioritera exportproduktion eller annan för vår försörj
ning vital produktion. En minskning av verkens investeringar under bud
getåret 1949/50 framstår med hänsyn till dessa förhållanden såsom sanno
lik. Eu sådan minskning synes även erforderlig på grund av det statsfinan- 
siella läget. Vid övervägande av dessa faktorer har jag, efter prövning av
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verkens investeringsbehov och dessas angelägenhet, ansett att investerings
verksamheten under budgetåret 1949/50 bör inriktas på en nivå motsva
rande en medelsförbrukning av ca 460 miljoner kronor, vilket innebär en 
minskning med 35 ä 40 miljoner kronor jämfört med vad nu kan förutses 
för budgetåret 1948/49.

Jag har härvid utgått från att vattenfallsstyrelsens anslagsäskanden skola 
komma att i sin helhet bifallas. Det oaktat komma investeringarna i statens 
vattenfallsverks fond att minska med ca 10 miljoner kronor under budget
året 1949/50 jämfört med budgetåret 1948/49, beroende på att investering
arna under budgetåret 1948/49 komma att bli exceptionellt höga. För statens 
järnvägars fond förutser jag en oförändrad medelsförbrukning, vilket med 
hänsyn till inträdda och förutsedda prisstegringar torde innebära någon 
minskning av investeringsvolymen. Den största minskningen av investe- 
ringsutgifterna, ca 15 miljoner kronor, förutsättes skola ske för telegraf
verkets del. Slutligen har jag beträffande luftfartsverket samt väg- och vat
tenbyggnadsverkets förrådsfond räknat med en minskning av investerings- 
utgifterna med åtminstone 10 miljoner kronor.

Beträffande den närmare innebörden av departementschefens förslag i 
fråga om verkens investeringsverksamhet och anvisningarnas begränsning 
för budgetåret 1949/50 i förhållande till verkens äskanden torde få hänvisas 
till statsrådsprotokollet (s. 5—13) och till följande tablå.

Investe
ringsut
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Av verken 
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utgifter

Av dep chefen 
beräknade 
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utgifter
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1948/

49

För
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1949/

Beräk
nade re

serva
tioner

1947/48 1948/
49

1949/
50

1948/
49

1949/
50

s% 48 50 den so/ö 
1950

Postverket.......................... 4-4 10-1 11-8 8-0 8-0 10-6 6*5 2-7 3-8
Telegrafverket .................. 135Él 163-6 182-5 155-0 140-0 88-8 112-9 112-3 19-0
Statens järnvägar............ 1100 141-8 175-5 140-0 140-0 117-5 84-6 988 20-9
Statens vattenfallsverk... 110-7 157-6 148-7 155-0 145-0 41-5 128-6 142-1 12-2
Luftfartsverket.................. 121 20-5 24-3 15-0 7-0 31 4 7-7 5-0 22-1
Väg- och vattenbyggnads

verkets förrådsfond___ 13-1 24-6 23-0 24-0 20-0 23-0 10-7 14-5 4-2
385*4 518-2 565's 497 o 460-0 312-8 3510 375*4 82-2

Sammanfattningsvis har departementschefen anfört följande.
I enlighet med vad jag i det föregående anfört torde investeringsutgifterna 

för kommunikationsverken under innevarande budgetår stanna vid i runt 
tal 500 miljoner kronor. För nästa budgetår bör medelsförbrukningen kun
na begränsas till 460 miljoner kronor enligt följande fördelning.

Postverket .......................................................
Telegrafverket .............................................
Statens järnvägar.......................................
Statens vattenfallsverk ...........................
Luftfartsverket .........................................
Väg- och vattenbyggnadsverkets för

rådsfond ..................................................

1947/48 1948/49 1949/50
4,4 8,o 8,0

135,1 155,o 140,o
110,o 140,o 140,o
110,7 155,o 145,o

12,i 15,o 7,o

13,i 24,o 20,o
Summa utgifter 385,4 497,o 460,o
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I enlighet härmed skulle investeringsutgifterna inom kommunikationsver- 
ken under nästa budgetår komma att begränsas till en nivå, som ligger ca 
7 % under den som nu kan förutses för innevarande budgetår samt ca 
20 % över nivån för budgetåret 1947/48. Vid bedömandet av sistnämnda 
siffra bör hänsyn tagas till den prisstegring som inträtt.

Den här redovisade investeringsplanen för kommunikationsverken bygger 
på de antaganden som nu kunna göras rörande industriens leveransförmåga, 
import- och exportmöjligheterna samt tillgången på arbetskraft och mate
riel.

Det är möjligt att under nästa budgetår den svenska industriens produk
tionsförmåga kan komma att tagas i anspråk för exportändamål i högre 
grad än jag antagit. Svårigheterna att erhålla arbetskraft och materiel kunna 
tänkas bli än mer skärpta än här förutsetts och slutligen kunna hinder och 
förseningar i produktionen uppkomma av andra anledningar. Under sådana 
förhållanden kan en ytterligare minskning av investeringsverksamheten 
inom nu ifrågavarande område inträda. Det är mycket vanskligt att bedöma 
huru stor en sådan minskning kan bli. Jag håller dock för sannolikt att den, 
såvida icke läget undergår en mera avsevärd förändring, skall kunna be
gränsas till högst storleksordningen 10 % av det i investeringsplanen an
givna totalbeloppet för medelsförbrukningen under nästa budgetår, d. v. s. 
till högst ca 50 miljoner kronor.

För genomförande av kommunikationsverkens investeringar under bud
getåren 1948/49 och 1949/50 komma, vid bifall till de anslagsäskanden jag 
senare i dag kommer att framlägga, följande belopp i miljoner kronor att 
stå till förfogande.

Reservationer Anslag Anslag
s% 1948 1948/49 1949/50

Postverket .................................................... 10,6 6,5 2,7
Telegrafverket ........................................... 88,8 112,9 112,3
Statens järnvägar....................................... 117,5 84,6 98,8
Statens vattenfallsverk ............................ 41,5 128,6 142,i
Luftfartsverket............................................. 31,4 7,7 5,o
Väg- och vattenbyggnadsverkets för-

rådsfond .................................................... 23,0 10,7 14,5
Summa 312,8 351,0 375,4

En jämförelse mellan tablåerna över beräknad medelsförbrukning samt 
tillgängliga medel visar, att de av reservationer å tillhopa ca 310 miljoner 
kronor som förelågo vid ingången av budgetåret 1948/49 ca 145 miljoner 
kronor komma att tagas i anspråk under budgetåret och ca 80 miljoner 
kronor under budgetåret 1949/50. Vid utgången av sistnämnda budgetår 
skulle reservationerna i enlighet härmed ha nedgått till ca 85 miljoner 
kronor.

Utskottet. Av den lämnade redogörelsen framgår, att investeringsverksam
heten beträffande i det föregående angivna kapitalfonder under budgetåret 
1947/48 blivit ungefär 60 miljoner kronor lägre än vad som förutsågs vid 
anmälan av 1948 års statsverksproposition. För innevarande budgetår be- 
dömcs investeringsverksamheten bliva omkring 20 miljoner kronor lägre 
än vad myndigheterna ansett erforderlig. För budgetåret 1949/50 åter för
ordar departementschefen eu begränsning av investeringsverksamheten i 
förhållande till myndigheternas förslag med omkring 100 miljoner kronor.
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Den begränsning av kommunikationsverkens investeringar som departe
mentschefen förordat bygger på antaganden om ökade svårigheter att er
hålla vissa industrileveranser samt arbetskraft och material till verkens 
byggnads- och anläggningsverksamhet. Departementschefen har vidare an
fört att, även om sådana svårigheter i och för sig icke skulle föreligga, det 
kan bliva nödvändigt att prioritera exportproduktionen eller annan för vår 
försörjning vital produktion och att en minskning av verkens investeringar 
jämväl synes erforderlig på grund av det statsfinansiella läget.

I den i bilaga 1 till årets statsverksproposition framlagda finansplanen har 
räknats med en investeringsminskning under 1949 för landet i dess helhet 
på 300 miljoner kronor i förhållande till år 1948. Mot bakgrunden härav ter 
sig den av departementschefen förordade begränsningen av kommunika
tionsverkens investeringar för budgetåret 1949/50 i förhållande till den be
räknade för budgetåret 1948/49 relativt blygsam; den uppgår till omkring 
35 miljoner kronor.

Enligt utskottets mening måste en begränsning av investeringarna på 
kommunikationsområdet i förhållande till vad myndigheterna föreslagit i 
och för sig inge betänkligheter. Under det att en tillfällig begränsning av 
investeringsverksamheten i ett större sammanhang kan anses försvarlig 
kan nämligen en under en längre tidsperiod utsträckt begränsning enligt ut
skottets mening inverka hämmande på strävandena att till ernående av 
samhällsekonomisk balans öka den för hemma- eller exportmarknaden av
sedda produktionen. Här möta avvägningsproblem vilka utskottet finner 
värda den största uppmärksamhet.

Utskottet har emellertid i rådande läge icke velat förorda ett frångående 
av departementschefens investeringsplan för kommunikationsverken. Un
der framhållande av den betydelse ett väl utvecklat kommunikationsvä
sende har för samhället och särskilt för produktionsapparaten vill utskottet 
dock uttala sin förhoppning att det även framdeles skall bliva möjligt att 
undvika långt gående begränsningar i investeringarna på kommunikations
väsendets område.

Departementschefen har angivit den redovisade investeringsplanen bygga 
på de antaganden som kunna göras rörande industriens leveransförmåga, 
import- och exportmöjligheterna samt tillgången på arbetskraft och mate
rial. Enligt vad utskottet inhämtat från berörda myndigheter lärer emeller
tid den av departementschefen förordade investeringsbegränsningen i vart 
fall för telegrafverkets del komma att innebära avskedande av ett betydan
de antal arbetare. Det vill sålunda synas som om frågan om investeringarnas 
storlek numer måste bedömas mindre såsom ett arbetskraftproblem för de 
berörda verken än som ett led i den totala planen för den samhällsekono
miska balansens återställande.

Beträffande departementschefens förslag rörande fördelningen av inves
teringsvolymen mellan här ifrågavarande olika fonder har utskottet icke 
funnit anledning till erinran. Av det följande framgår, att utskottet kommer 
att tillstyrka de anslagsanvisningar för olika ändamål som departements
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chefen bedömt erforderliga för investeringsverksamhetens bedrivande un
der budgetåret 1949/50. I särskilt utlåtande denna dag tillstyrker utskottet 
jämväl å tilläggsstat för innevarande budgetår äskade anslag.

Under åberopande av det anförda får utskottet hemställa,

att riksdagen må i skrivelse till Kungl. Maj :t giva tillkän
na vad utskottet anfört.

Statens affärsverksfonder.

Postverket.
2:o) Posthus m. m. Kungl. Maj:t har (punkt 2, s. 14—17) föreslagit riks

dagen att till Posthus in. m. för budgetåret 1949/50 anvisa ett investerings- 
anslag av 1 000 kronor.

Till posthusbyggnader m. m. ha för innevarande budgetår anvisats tillhopa
1 145 000 kronor. Då vid utgången av budgetåret 1947/48 å anslagen till 
posthusbyggnader m. m. förelågo reservationer om ca 8,5 miljoner kronor, 
stodo sålunda den 1 juli 1948 drygt 9,6 miljoner kronor till förfogande för 
ifrågavarande ändamål.

Generalpoststyrelsen har för nästa budgetår äskat 1,5 miljoner kronor.
Departementschefen har förordat, att för olika byggnadsföretag redan an

visade medel överföras till ett nytt kollektivanslag, vilket efter beslut av 
Kungl. Maj:t bör få tagas i anspråk jämväl för uppförande av posthus, vilka 
ingå i den av generalpoststyrelsen för budgetåret 1949/50 uppgjorda planen, 
om detta ur byggnadstekniska eller postala synpunkter skulle visa sig lämp
ligt. Med hänsyn till de betydande anslagsreservationer som väntas föreligga 
vid utgången av innevarande budgetår bör enligt departementschefens me
ning det nya anslaget anvisas med allenast ett formellt belopp av 1 000 
kronor.

Utskottet. Hittills ha medel till posthusbyggnader anvisats i form av an
slag för visst angivet byggnadsföretag. Utskottet har icke något att erinra 
mot att för visst ändamål anvisade medel i enlighet med av generalpoststy
relsens av departementschefen förordade förslag överföras till ett nytt å 
riksstaten uppfört anslag, benämnt Posthus in. m., och att detta enligt 
Kungl. Maj :ts bestämmande må tagas i anspråk för uppförande av posthus, 
för vilka tidigare medel icke anvisats men som nu bedömas mer angelägna 
ur byggnadstekniska eller postala synpunkter.

För byggnadsändamål utgjorde medelstillgången vid ingången av inne
varande budgetår omkring 9,6 miljoner kronor. Departementschefen har be
dömt investeringsutgifterna för posthusbyggnader under budgetåret 1948/ 
49 komma att stanna vid omkring 3 miljoner kronor (budgetåret 1947/48
2 miljoner kronor). Med hänsyn till att vid ingången av budgetåret 1949/50 
betydande reservationer sålunda beräknas föreligga förordar departements
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chefen att det nya anslaget till posthus m. m. för budgetåret 1949/50 upp
föres med allenast formellt belopp av 1 000 kronor. Under erinran att gene
ralpoststyrelsen själv ansett investeringsverksamheten under budgetåret 
1949/50 komma att hålla sig inom ramen för de av departementschefen be
räknade reservationerna tillstyrker utskottet Kungl. Maj :ts förslag.

Utskottet hemställer,
att riksdagen må till Posthus m. m. för budgetåret 1949/ 

50 anvisa ett investeringsanslag av 1 000 kronor.

3:o) Fastighetsförvärv. I enlighet med Kungl. Maj:ts förslag (punkt 3, s. 
17—18) hemställer utskottet,

att riksdagen må till Inköp av fastigheter för budgetåret 
1949/50 anvisa ett investeringsanslag av 100 000 kronor.

4:o) Anskaffning av automobiler m. m. Kungl. Maj :t har (punkt 4, s. 18— 
19) föreslagit riksdagen att till Anskaffning av automobiler m. in. för bud
getåret 1949/50 anvisa ett investeringsanslag av 300 000 kronor.

Till förevarande ändamål ha för innevarande budgetår anvisats 600 000 
kronor, varav vid budgetårets utgång väntas kvarstå en behållning å ca 
100 000 kronor.

Medelsbehovet för nästa budgetår beräknas av generalpoststyrelsen till 
ca 405 000 kronor, varav för automobiler ca 180 000 kronor och för platt- 
formsvagnar ca 225 000 kronor. Anskaffningen avser huvudsakligen ersätt- 
ningsändamål.

Utskottet. Kungl. Maj :ts förslag — som helt tillgodoser generalpoststyrel
sens äskanden — tillstyrkes av utskottet, som hemställer,

att riksdagen må till Anskaffning av automobiler m. m. 
för budgetåret 1949/50 anvisa ett investeringsanslag av 
300 000 kronor.

5:o) Postverkets diligenstrafik. Kungl. Maj:t har (punkt 5, s. 19—20) före
slagit riksdagen att under rubriken Postverkets diligenstrafik för budget
året 1949/50 anvisa i statsrådsprotokollet angivna investeringsanslag å till
hopa 1 600 000 kronor.

Till förevarande ändamål ha för innevarande budgetår anvisats tillhopa 
2 400 000 kronor.

Generalpoststyrelsen har för nästa budgetår äskat 1 900 000 kronor, därav 
300 000 kronor avse garagebyggnader m. in., 1 300 000 kronor inköp av 
fordon till postdiligenstrafiken och 300 000 kronor förvärv av billinjer.
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Departementschefen har, med hänsyn till att medelsförbrukningen under 
innevarande och nästa budgetår väntas understiga det belopp som vid in
gången av löpande budgetår stod till styrelsens förfogande för garagebygg
nader, icke funnit någon ytterligare medelsanvisning erforderlig för ifråga
varande ändamål. Styrelsens övriga förslag under förevarande rubrik har 
icke givit departementschefen anledning till erinran.

Utskottet. Med tillstyrkande av Kungl. Maj :ts förslag hemställer utskottet,

att riksdagen må för budgetåret 1949/50 anvisa följande 
investeringsanslag, nämligen

a) Anskaffning av bilmateriel för dili
gensrörelsen ....................................................  1 300 000 kronor,

b) Förvärv av billinjer .............................. 300 000 kronor.

6:o) Postverkets dispositionsanslag. I enlighet med Kungl. Maj:ts förslag 
(punkt 6, s. 20—21), som innebär oförändrad medelsanvisning för nästa 
budgetår, hemställer utskottet,

att riksdagen må såsom Postverkets dispositionsanslag 
för budgetåret 1949/50 anvisa ett investeringsanslag av 
700 000 kronor.

Telegrafverket.

7 :o) Utvecklingen av telegrafverkets rörelse. I statsrådsprotokollet har 
(punkt 7, s. 22—37) lämnats en redogörelse för utvecklingen av telegraf
verkets rörelse.

Telegrafstyrelsen har i skrivelse den 8 oktober 1948 lämnat de uppgifter 
rörande utvecklingen av telegrafverkets rörelse, mätt i antalet telefonappa
rater och radiolicenser samt taxerade rikssamtal och telegram under tiden 
fr. o. m. år 1941, som framgå av tabellen på nästa sida. Uppgifterna lör år 
1948 äro därvid beräknade med ledning av utvecklingen under tiden januari 
—september.

Såsom framgår av siffrorna i tabellen har, påpekar telegrafstyrelsen, den 
av Kungl. Maj :t genom beslut den 5 december 1947 fastställda höjningen av 
inträdesavgiften medfört åsyftad minskning i apparatökningen. Mot en ök
ning med 111 400 apparater under år 1947 svarar sålunda en beräknad ök
ning med 85 000 apparater under år 1948. Delvis till följd härav bar — efter 
eu tidigare oavbruten stegring — antalet abonnenter, som måst vänta på in
koppling av sina apparater, icke under år 1948 visat någon ytterligare ök
ning. Även väntetiderna för beställda rikssamtal ha genom inkoppling av ett
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Å r

Telefonapparater Radiolicenser

antal vid 
årets slut

ökning antal vid 
årets slut

ö k n i n g

absolut i % absolut i %

1941 ........................................... 960300 70 500 7-9 1550 700 80 300 5-5
1942 .......................................... 1 015 300 55 000 5-7 1 628 100 77 400 50
1943 .......................................... 1 071 400 56100 55 1 709 000 80 900 5-0
1944 .......................................... 1 146 000 74 600 7-0 1 784 200 75 200 4-4
1945 .......................................... 1221100 75 100 6’6 1 839 900 55 700 31
1946 .......................................... 1314100 93 000 7-6 1 895 300 55 400 3-0
1947 .................................... 1 425 500 111 400 8-5 1 959 300 64 000 3-4
1948 .......................................... 1 510 500 85 000' 5-9 2 020 000 61000 31

År

Taxerade rikssamtal Taxerade telegram

antal ökning 
i % antal ökning 

i %

1941 .............................. 69 011000 7-3 5 151000 — 4-5
1942 ........................... 74 917 000 8-6 5 438 000 5’6
1943 ............................... 79 255 000 5-8 5 910 000 8-7
1944 .............................. 84 845 000 7-1 6 379 000 7-9
1945 .............................. 88 106 000 3-8 7 279 000 14-1
1946 .............................. 95 341 000 8-2 8 287 000 13-8
1947 ............................... 99 335 000 4*1 8 263 000 — 0-3
1948 .............................. 104 000 000 4-7 8 350 000 1-1

stort antal nya riksförbindelser och nya expeditionsplatser undergått en viss, 
om också alltjämt långt ifrån tillräcklig minskning.

Telegrafstyrelsen redogör härefter för läget i fråga om a u t o m a t i se- 
ring e n av landets telefonnät och framhåller därvid hland annat, att vid 
utgången av år 1947 ca 60 % av alla telefonapparater i landet voro anslutna 
till automatiska stationer, medan antalet automatiserade stationer uppgick 
till endast 18 % av hela antalet. Skillnaden beror därpå, att automatiseringen 
från början inriktades på de största manuella stationerna.

Trots att automatiseringen bedrivits i den takt, som varit möjlig med hän
syn till befintliga produktionsresurser, har abonnentökningen totalt sett va
rit så stor, att antalet apparater, anslutna till manuella stationer, sedan mit
ten på 1930-talet absolut taget visat en visserligen långsam men dock oav
bruten stegring. Om denna utveckling skulle fortsätta, framhåller telegraf
styrelsen, skulle det tydligen innebära, att en fullständig automatisering av 
vårt lands telefonnät aldrig skulle komma till stånd. I anslutning härtill be-

1 Enligt en i slutet av november 1948 inom telegrafstyrelsen företagen ny beräkning kan 
ökningen av antalet telefonapparater under 1948 uppskattas till 79 000.
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rör styrelsen ingående de fördelar, icke minst för telegrafverket, som auto- 
matiseringen medför.

Telegrafstyrelsen övergår härefter till att lämna en redogörelse för ut
vecklingen av telegrafväsendet. Styrelsen erinrar, att antalet tele
gram under senare år hållit sig tämligen konstant. Emellertid har man 
med säkerhet att emotse en stark utveckling beträffande s. k. abonnent
telegrafi. Det är härvidlag fråga om en jämförelsevis ny form av tele
kommunikationer, bestående däri, att möjlighet öppnas att abonnera på en 
skrivande telegraf apparat (teleprinter), med vilken vederbörande abonnent 
kan direkt korrespondera med andra motsvarande abonnenter såväl inom 
Sverige som i andra länder. Intresset för anslutning till abonnenttelegrafi- 
nätet har både i Sverige och andra länder visat sig vara mycket stort. För 
närvarande föreligga hos telegrafverket ett stort antal anmälningar om abon
nemang, vilka dock icke kunnat effektueras av brist på materiel. Någon 
större utökning av nätet kan ej heller komma till stånd, förrän man ersatt 
nuvarande försöksanläggning med större automatiska förmedlingsstationer. 
I detta syfte ha av telegrafstyrelsen företagits vissa förberedande åtgärder. 
Undersökningar pågå också om möjligheten att samordna ett blivande större 
automatiskt abonnenttelegrafinät med det inländska kommersiella telegraf
nätet. Av skrivelsen inhämtas vidare, att telegrafverket under senare år i 
stigande omfattning anordnat abonnerade inhemska eller internationella 
fasta telegrafförbindelser, d. v. s. förbindelser som stå fast uppkopplade för 
att möjliggöra skrivning medelst teleprinter direkt mellan två bestämda 
korrespondenter.

Den utveckling av telegrafväsendet till helt eller delvis nya användnings
områden, som här blivit nämnda, har möjliggjorts därigenom, att man för 
jämförelsevis låg kostnad kan erhålla ett stort antal telegrafförbindelser i 
kablarna för riksledningar. En enda fyrtrådig telefonledning i en rikskabel 
kan sålunda medelst s. k. tontelegrafi användas för upp till 18 samtidiga 
telegrafförbindelser.

I de av telegrafstyrelsen för budgetåret 1949/50 begärda investeringsan- 
slagen till riks- och landskablar m. in. samt till telefon- och telegrafstatio
ner ingå även vissa mindre belopp för påbörjande av den här nämnda ut
byggnaden av abonnenttelegrafinätet i Sverige samt för anskaffande av ton
telegraf utrustningar.

Beträffande ifrågasatt nedsättning av de genom Kungl. Maj :ts beslut den 
5 december 1947 höjda inträdesavgifterna för telefonabon
nemang framhåller telegrafstyrelsen, att såvitt nu kan bedömas måste 
en dylik nedsättning medföra en stegring av abonnentökningen till över 
90 000 apparater per år. Detta måste leda till antingen att kön av väntande 
abonnenter kommer att växa eller att telegrafverkets anläggningsarbeten 
måste ges större omfattning än eljest skulle vara erforderligt.

På grundval av det nu anförda har telegrafstyrelsen framlagt sina a n- 
slagsä sk anden å tilläggsstat för innevarande budgetår och å riksstaten 
för nästa budgetår. En sammanställning av de för budgetåret 1940/47—-



12 Statsutskottets utlåtande nr 9.

1948/49 anvisade samt å tilläggsstat för sistnämnda budgetår och å rikssta- 
ten för budgetåret 1949/50 äskade anslagen under telegrafverkets fond visar 
följande siffror.

1946/47
t u

1947/48
sental

1948/49
1 kronor

1949/50

Telefonstations- och förrådsbyggnader m. m... 12 835 13 040 1810 5 280
Telefon- och telegrafanläggningar .... ..............  102 200 130 660 97 790 

+ 12 1001
162 235

Radioanläggningar.................................. 4 685 1640 4 300
Diverse anslag.......................................... .............. 4 370 3 875 3 700 7 380

Summa 127 020 152 260 117 040 179 195

De för budgetåret 1949/50 äskade anslagen till telefonstations- och för
rådsbyggnader m. m. avse 7 särskilda byggnadsföretag. Anslagen till tele
fon- och telegrafanläggningar fördela sig på Riks- och landskablar med 45,65 
miljoner kronor, på Telefon- och telegrafstationer med 49,585 miljoner kro
nor och på Nya abonnentanläggningar, nätarbeten och blanka mellanorts- 
ledningar med 67 miljoner kronor. Av de för samma budgetår till radio- 
anläggningar äskade beloppen falla på Fartygsradiostationer in. m. 0,5 mil
jon kronor, på Ny rundradiostation i Stockholm 0,5 miljon kronor, på Rund
radiosändare för kortvåg i Hörby 1,3 miljon kronor, på Vissa rundradioan- 
läggningar 0,5 miljon kronor, på Trådradioanläggningar 1 miljon kronor 
samt på Markradiostationer för luftfarten 0,5 miljon kronor. Under posten 
Diverse anslag upptar telegrafstyrelsen för nästa budgetår till Inköp av fas
tigheter 0,7 miljon kronor, till Försvarsberedskap vid telegrafverket 3,68 mil
joner kronor och såsom Telegrafverkets dispositionsanslag 3 miljoner kronor.

Telegrafstyrelsen har vidare hemställt om en ökning av telegrafverkets 
rörliga kredit i riksgäldskontoret från 35 till 50 miljoner kronor.

Över telegrafstyrelsens framställning ha yttranden avgivits av arbetsmark
nadsstyrelsen, industrikommissionen, fullmäktige i riksgäldskontoret och 
riksräkenskapsverket (s. 28—30).

Departementschefen har anfört bland annat följande.
En bedömning av telegrafverkets utveckling under kommande år kan ej 

ske utan beaktande av det samband som råder mellan rörelsens olika grenar 
samt den bundenhet i tiden som är en följd av de tekniska förhållandena. 
Jag har med anledning härav gjort mig underrättad om, vilka planer tele
grafverkets ledning har i fråga om verkets utveckling på längre sikt. Dessa 
planer, vilka i april förra året under hand delgivits kommunikationsdeparte
mentet, sammanfattas här såsom långtidsplanen. Huvuddragen i denna plan 
äro följande. Antalet telefonapparater, som vid slutet av 1947 var 1 425 000, 
förutsättes bli nära fördubblat till år 1965. Under samma tid skulle en full
ständig automatisering av landets telefonnät genomföras och interurban 
snabbtrafik införas genom utläggande av nya rikskablar av koaxialtyp. I

1 Äskat å tilläggsstat.
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samband härmed beräknas antalet rikssamtal komma att ungefär fördubb
las. Vidare förutsättes, att landsbygdens telefonförhållanden skola förbättras 
enligt 1946 års riksdags beslut och att abonnenttelegrafin kommer att starkt 
öka. Antalet radiolicenser antages öka till 2,4 miljoner. Av riksdagen redan 
fattade principbeslut om byggande av radiohus i Stockholm, rundradiosän
dare för kortvåg i Hörby, nya rundradiostationer i Stockholm och Sundsvall 
samt införande av trådradio för radiolyssnare i trakter med dåliga trådlösa 
mottagningsförhållanden — de återstående kostnaderna härför, omräknade 
till nuvarande prisläge, beräknas till ca 145 miljoner kronor — förutsätter 
styrelsen även bliva effektuerade. Medelsbehovet för telegrafstyrelsens lång
tidsplan har angivits endast för de närmaste fem budgetåren. Vid det pris
läge som rådde våren 1948 skulle de sammanlagda engångskostnaderna för 
denna femårsplan uppgå till nära 1 miljard kronor.

En närmare granskning av denna plan visar, att telegrafstyrelsen — i 
kundtjänstens intresse — eftersträvat att under de närmaste åren söka an
passa sin anläggningsverksamhet efter behoven, sådana dessa kunna vän
tas utveckla sig med ledning av erfarenheterna från de närmast förflutna 
åren. Beträffande ökningen av abonnentantalet förutsättes sålunda, att den
na under budgetåret 1948/49 skulle uppgå till 90 000 och därefter undan för 
undan stiga till 132 000 under budgetåret 1953/54. Under den första tredje
delen av tiden fram till 1965 skulle ungefär halva ökningen inträffa. Den 
beräknade genomsnittliga ökningen under perioden utgör ca 75 000 appara
ter. Automatiseringsarbetena förutsättas likaledes skola ökas i omfattning 
under den närmaste 5-årsperioden.

Ett genomförande av de skisserade planerna skulle otvivelaktigt — fram
håller departementschefen vidare — även för telegrafverket såsom affärs
företag medföra stora ekonomiska fördelar. Företagsekonomiska förutsätt
ningar föreligga sålunda att inom telegrafverket göra betydande räntabla 
investeringar. Telegrafverket befinner sig bär i att liknande läge som 
andra affärsdrivande verk och många enskilda företag. Alla aktuella inves
teringar kunna emellertid för närvarande icke utföras inom ramen för de 
resurser som stå till förfogande för realkapitalbildning. Telegrafstyrelsens 
investeringsönskemål äro visserligen av hög angelägenhetsgrad, men det fin
nes även andra anspråk på investeringar, som konkurrera med telegrafver
kets om de tillgängliga resurserna.

I anslutning härtill bär departementschefen bland annat anfört föl
jande.

Långtidsplanen är, som jag redan framhållit, uppbyggd på att en ökning 
av investeringarna skall komma till stånd under de närmaste åren. I första 
band skulle installationerna av telefonapparater kraftigt öka. Eu sådan 
ökning driver framför sig en motsvarande utvidgning av stationsutrust- 
ningar och — i den mån trafiken ökar — även av kabelanläggningarna. En 
sådan utveckling av investeringarna, att dessa ökas under de närmaste 
åren för att därefter bedrivas i minskad takt, bör emellertid i nuvarande 
läge undvikas.

Mot bakgrunden av det anförda synes det enligt min mening som om 
övervägande skäl talade för alt telegrafverkets investeringar böra något för
skjutas i tiden. Den i långtidsplanen för telegrafverkets utveckling beräk
nade takten i investeringsverksamheten måste dämpas under de närmaste 
åren. Såvitt nu kan bedömas, kan någon ytterligare ökning av investering
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arna knappast ifrågakomma. Under nästa budgetår måste i stället en 
minskning äga rum, och telegrafstyrelsen bör även vid den fortsatta plan
läggningen av verksamheten vara så återhållsam, att en ökning av investe
ringsvolymen utöver nivån för budgetåret 1949/50 ej blir ofrånkomlig un
der tiden därefter. Möjligt är, att investeringarna efter några år ånyo skola 
kunna ökas utan men för andra berättigade intressen.

Beträffande telegrafstyrelsens anslagsäskanden för nästa budgetår anför 
departementschefen följande.

Efter höjningen av inträdes- och abonnemangsavgifterna 1947 har efter
frågan på nya abonnemang minskat. Denna omständighet i förening med 
svårigheterna att få erforderlig materiel har bringat ned nettoökningen av 
antalet telefoner från 111 000 under 1947 till 79 000 under 1948. För bud
getåret 1948/49 kommer ökningen sannolikt att stanna vid ca 75 000 appa
rater. En ökning av apparatantalet i denna omfattning synes dock inne
bära en kännbar påfrestning på materielsidan. Med hänsyn härtill och då 
en ökning av apparatantalet med nödvändighet drar med sig ökade in
vesteringar jämväl i stationsutrustningar och kablar förordar jag, att an
slaget för budgetåret 1949/50 till Nya abonnentanläggningar, nätarbeten 
och blanka mellanortsledningar bestämmes på sådant" sätt, att apparatök
ningen begränsas till högst 60 å 65 000 apparater under budgetåret. Även 
med denna utgångspunkt skulle ökningen ungefär motsvara den som upp
nåddes under rekordåret 1938. I enlighet härmed kan medelsförbrukningen 
för budgetåret 1949/50 beräknas till ca 50 miljoner kronor. Anslaget bör 
bestämmas till samma belopp.

För innevarande budgetår kan medelsbehovet beräknas bliva 60 miljoner 
kronor. Då anslaget för innevarande budgetår anvisats med 54,7 miljoner 
kronor och av detta belopp ca 2,4 miljoner kronor redan använts för täc
kande av brist å anslaget för budgetåret 1947/48 skulle å tilläggsstat för in
nevarande budgetår behöva anvisas skillnaden mellan den beräknade me
delsförbrukningen, ca 60 miljoner kronor, och tillgängliga medel (54,7 — 2,4) 
52,3 miljoner kronor eller i runt tal ca 8 miljoner kronor. Jag kommer senare 
i dag att tillstyrka anslagets anvisande.

Telegrafstyrelsen bär i detta sammanhang i sina petita berört frågan om 
inträdesavgifterna för telefonabonnemang. Styrelsen räknar med att en 
sänkning av dessa avgifter skulle stegra abonnentökningen till över 90 000 ap
parater per år. Jag kan under sådana förhållanden samt för övrigt även av 
statsfinansiella skäl icke för närvarande förorda någon sänkning av avgif
terna.

Medelsförbrukningen å anslaget till Telefon- och telegrafstationer uppgick 
budgetåret 1947/48 till 29,6 miljoner kronor. I sina beräkningar av medels- 
förbrukningen under budgetåret 1948/49 angav telegrafstyrelsen hösten 1947 
motsvarande belopp för innevarande budgetår till ca 41,4 miljoner kronor. 
I 1948 års statsverksproposition förordade jag dock en minskning av me
delsförbrukningen med åtminstone 4 miljoner kronor. Jag anser mig i en
lighet härmed böra utgå från att medelsförbrukningen under innevarande 
budgetår kommer att stanna vid i runt tal 37 miljoner kronor. Telegrafver
kets behov av stationsutrustningar för automatiserings- och utökningsända- 
mål är som jag redan påpekat mycket stort. Trots detta synes en minsk
ning även av dessa investeringar nu bli nödvändig. Jag vill dock förorda, 
att medelsförbrukningen må bibehållas vid samma belopp, 37 miljoner kro
nor, som förutses för innevarande budgetår. På grund av redan inträdda 
kostnadsstegringar innebär förslaget en volymmässig minskning av investe
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ringarna. Under dessa förutsättningar bör anslaget för nästa budgetår be
stämmas till 28 miljoner kronor. Då telegrafstyrelsen i sina petita äskat 49,6 
miljoner kronor, innebär detta en minskning med 21,6 miljoner kronor 
jämfört med telegrafstyrelsens förslag. Härvid är dock att märka, att styrel
sen vid sin anslagsberäkning utgått från att, vid bifall till styrelsens förslag, 
reservationer på icke mindre än 10,4 miljoner kronor skulle kvarstå vid ut
gången av budgetåret 1949/50. Den reella minskningen jämfört med sty
relsens beräkningar uppgår sålunda till 11,2 miljoner kronor, varav 2,4 mil
joner beräknas falla på budgetåret 1948/49 och 8,8 miljoner kronor på bud
getåret 1949/50.

Anslaget till Riks- och landskablar belastades budgetåret 1947/48 med ett 
belopp av 29,3 miljoner kronor. För innevarande budgetår förutsågs i 1948 
års statsverksproposition eu medelsförbrukning å anslaget av i runt tal 37 
miljoner kronor. Förhållandena ha numera ändrats så att en strängare 
prövning av telegrafstyrelsens medelsanspråk blivit nödvändig. Hänsyn mås
te sålunda tagas till den begränsade tillgången på koppar och bly samt be
hovet av att använda tillgängligt material jämväl för annan produktion bl. a. 
inom starkströmsindustrien. Jag har därför utgått från, att medelsförbruk
ningen under innevarande budgetår skall kunna begränsas till 34 miljoner 
kronor och under nästa budgetår till 32 miljoner kronor. Under dessa förut
sättningar kan anslaget för budgetåret 1949/50 bestämmas till 24 miljoner 
kronor, vilket innebär en minskning med 21,7 miljoner kronor jämfört med 
telegrafstyrelsens förslag. Den reella minskningen begränsas dock till 12 mil
joner kronor, då hänsyn tages till beräknad kvarstående reservation vid 
budgetårets utgång. Av detta belopp falla 3 miljoner kronor på budgetåret 
1948/49 och 9 miljoner kronor på budgetåret 1949/50.

De nedskärningar jag förordat i fråga om de båda sistnämnda anslagen 
komma att nödvändiggöra minskade beställningar hos industrien. Jag anser 
mig icke här böra taga ståndpunkt till frågan, huru en dylik minskning 
lämpligen bör genomföras. Såsom allmän riktlinje vid utläggandet av be
ställningar bör dock gälla, att telegrafstyrelsen icke härigenom binder sig 
för en ökning av investeringarna under tiden efter budgetåret 1949/50.

Telegrafstyrelsen bär i sina petita äskat anslag med tillhopa 5,3 miljoner 
kronor till 1 telefonstationsbyggnader. Med de begränsningar jag förut för
ordat beträffande anskaffningen av stationsutrustningar o. d. bör telegraf
styrelsen icke under nästa budgetår påbörja samtliga dessa byggnadsföre
tag. Byggnaderna komma dock att bli erforderliga under de närmaste åren. 
Med hänsyn härtill är jag beredd att godtaga styrelsens byggnadsprogram 
men anser mig ej böra tillstyrka högre medelsanvisning än 3,2 miljoner kro
nor. Beloppet bör anvisas i form av ett kollektivanslag benämnt Telefonsta
tionsbyggnader m. in. Anslaget bör efter beslut av Kungi. Maj :t få tagas i 
anspråk allteftersom de olika byggnadsföretagen aktualiseras. Under nästa 
punkt gör jag hemställan att beloppet äskas av riksdagen. Med hänsyn till 
föreliggande reservation å anslaget till Inköp av fastigheter anser jag någon 
ytterligare medelsanvisning ej erforderlig för nästa budgetår.

Vad angår gruppen radioanläggningar tillstyrker jag fortsatt medelsanvis
ning till Fartygsradiostationer m. m. med 0,5 miljon kronor och till Rund
radiosändare för kortvåg i Hörby med 1,3 miljon kronor. Utrustningen till 
den nya rundradiostationen i Stockholm är avsedd att beställas i utlandet. 
Med hänsyn till valutalägel förordar jag uppskov med denna beställning. 
Någon ytterligare medelsanvisning erfordras i så fall ej.

Med hänsyn till föreliggande reservationer å anslagen till Vissa rund
radioanläggningar, Trådradioanläggningar och Markradiostationer för luft
farten finner jag mig ej böra tillstyrka anslagsäskandena i dessa delar.



16 Statsutskottets utlåtande nr 9.

Skulle under budgetåret något nytt medel »behov framkomma, vilket ej kan 
bestridas av föreliggande anslagsreservationer, torde dispositionsanslaget 
efter beslut av Kungl. Maj :t få tagas i anspråk för ändamålet. Jag tillstyrker 
att sistnämnda anslag anvisas med av styrelsen föreslaget belopp.

Under punkten 11 i det följande kommer jag att tillstyrka, att 2,3 miljoner 
kronor anvisas till försvarsberedskap vid telegrafverket.

Den investeringsbegränsning, som jag i det föregående förordat, bör avse 
icke blott anläggningsarbeten, vilka omedelbart belasta investeringsansla- 
gen, utan även telegrafverkets förrådshållning. Förråden böra sålunda an
passas efter den minskade investeringsvolymen. Under en övergångstid 
kunna visserligen svårigheter uppkomma, men jag har icke ansett mig böra 
förorda någon ytterligare höjning av telegrafverkets rörelsekredit, vilken 
så sent som förra året ökats från 25 till 35 miljoner kronor.

Vid bifall till vad jag här föreslagit skulle anslagen under telegrafverkets 
fond för nästa budgetår behöva anvisas med 112,3 miljoner kronor, vilket 
innebär en ökning jämfört med budgetåret 1948/49 med 6,4 miljoner kronor 
och en minskning jämfört med styrelsens förslag med nära 67 miljoner kro
nor. Såsom jag inledningsvis under punkten 1 framhållit, skulle medelsför
brukningen under budgetåret 1949/50 kunna begränsas till 140 miljoner 
kronor. Delta belopp överensstämmer även med vad som vid finansbered
ningarna befunnits kunna inrymmas inom ramen för vad det statsfinansiella 
läget medgiver.

Utskottet. Under tiden före senaste världskrig hade telegrafverket tillgång 
till så betydande reserver i stationer och nät, att nya abonnenter kunde in
kopplas utan dröjsmål. Trots höjningar av inträdesavgifterna har abonnent
tillströmningen under senare år stigit så att dessa reserver nu förbrukats. 
Abonnenttillströmningen bedömes av telegrafstyrelsen komma att under de 
närmaste åren bliva än större. Telefon- och telegramtrafiken bedömes er
fordra omfattande kabelarbeten. Av driftsekonomiska och andra skäl äro 
fortsatta automatiseringsarbeten önskvärda. För radions del erfordras nya 
rundradiosändare och betydande investeringar för trådradioanläggningar.

Med beaktande härav har telegrafstyrelsen uppgjort en plan rörande ut
vecklingen av telegrafverkets rörelse på längre sikt. Enligt denna plan skulle 
för mötande av väntade behov investeringarna för de närmaste fem budget
åren komma att uppgå till inemot 1 miljard kronor. En investering av denna 
storleksordning skulle enligt styrelsens beräkningar betyda en ökning för de 
närmaste fyra budgetåren i förhållande till den för innevarande budgetår 
beräknade med omkring 120 miljoner kronor.

Såsom departementschefen framhållit skulle ett realiserande av dessa pla
ner innebära stora ekonomiska fördelar. En investeringsverksamhet av 
mindre omfattning medför risk att på telegrafverket ställda anspråk på an
slutningar och service icke kunna tillgodoses. Med hänsyn härtill måste en
ligt utskottets mening ett realiserande av den av telegrafstyrelsen uppgjorda 
planen på längre sikt te sig eftersträvansvärd. Å andra sidan måste i nuva
rande läge telegrafverkets investeringsprogram avvägas mot andra önsk
värda investeringar inom ramen för landets samlade resurser och bestäm
mas under hänsynstagande till strävandena att snarast möjligt ernå och vid
makthålla samhällsekonomisk balans. Därvid måste såsom departements
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chefen framhållit icke minst export- och importspörsmålen beaktas. Utskot
tet delar därför departementschefens uppfattning att ur angivna synpunk
ter telegrafverkets investeringar böra något förskjutas i tiden. Utskottet har 
sålunda — under hänvisning jämväl till vad ovan under punkten l:o) an
förts — icke något att erinra mot att telegrafverkets medelsbehov för nästa 
budgetår anpassas efter ett beräknat investeringsbelopp av omkring 140 
miljoner kronor.

Departementschefen har uttalat att telegrafstyrelsen vid den fortsatta 
planläggningen av verksamheten bör vara så återhållsam att en ökning av 
investeringsverksamheten utöver nivån för budgetåret 1949/50 icke blir 
ofrånkomlig under tiden därefter, ävensom att frågan om utformningen av 
ett enligt antydda riktlinjer modifierat långtidsprogram framdeles kommer 
att upptagas till förnyat övervägande. Utskottet vill i anslutning härtill 
framhålla önskvärdheten av att vid dessa överväganden en lösning eftersträ
vas, som icke för någon längre tidrymd omöjliggör en ökning av telegrafver
kets investeringsverksamhet.

Med utgångspunkt från en investeringsverksamhet under budgetåret 1949/ 
50 av 140 miljoner kronor har departementschefen förordat anvisande för 
nämnda budgetår för telegrafverkets del av 112,3 miljoner kronor. Kungl. 
Maj :ts förslag till medelsanvisning under de olika anslagsgrupperna och 
anslagen har icke föranlett erinran från utskottets sida. Förslaget att be
träffande telegrafverkets telefonstationsbyggnader övergå till ett kollektiv
anslag, Telefonstationsbyggnader m. in., tillstyrkes jämväl.

Utskottet hemställer,

att riksdagen må i skrivelse till Kungl. Maj :t giva tillkänna 
vad utskottet anfört.

8:o) Telefonstationsbyggnader m. m. Kungl. Maj:t har (punkt 8, s. 37— 
42) föreslagit riksdagen att till Telefonstationsbyggnader in. m. för budget
året 1949/50 anvisa ett investeringsanslag av 3 200 000 kronor.

Till förevarande ändamål ha för innevarande budgetår anvisats tillhopa 
1 410 000 kronor. Enär vid utgången av hudgetåret 1947/48 å anslagen till 
telefonstationsbyggnader m. in. förelåg en reservation av ca 18,3 miljoner 
kronor, fanns den 1 juli 1948 ett belopp av ca 19,7 miljoner kronor till för
fogande.

Telegrafstyrelsen har för nästa budgetår äskat 5 280 000 kronor.
Beträffande den närmare motiveringen för styrelsens förslag torde få hän

visas till propositionen (s. 38—42).
Departementschefen har för nästa budgetår förordat anvisande av 3 200 000 

kronor.

Utskottet. Med tillstyrkande av Kungl. Maj :ts förslag får utskottet, under 
hänvisning till vad utskottet under punkten 7 :o) anfört, hemställa,

2 Biluing till riksdagens protokoll 19i9. G sa ml. Nr 9.
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att riksdagen må till Telefonstationsbyggnader m. m. för 
budgetåret 1949/50 anvisa ett investeringsanslag a\ 3 200 000 
kronor.

9:o) Telefon- och telegrafanläggningar. Kungl. Maj:t har (punkt 9, s. 43— 
46) föreslagit riksdagen att till vissa i statsrådsprotokollet angivna telefon- 
och telegrafanläggningar för budgetåret 1949/50 anvisa investeringsanslag å 
tillhopa 102 miljoner kronor.

De under förevarande rubrik äskade anslagen framgå av följande upp
ställning, vari jämväl upptagits de för innevarande budgetår anvisade (äs
kade) beloppen.

1948/49 1949/50
Riks- och landskablar in. in.................................. 27 140 000 24 000 000
Telefon- och telegrafstationer .............................. 15 900 000 28 000 000
Nya abonnentanläggningar, nätarbeten och

blanka mellanortsledningar .............................. 54 750 000 50 000 000
+ 12 100 0001

109 890 000 102 000 000.

Telegrafstyrelsen har för nästa budgetår begärt anslag till ifrågavarande 
ändamål å respektive 45 650 000, 49 585 000 och 67 000 000 kronor.

Utskottet. Med tillstyrkande av Kungl. Maj:ts förslag får utskottet, under 
hänvisning till vad utskottet under punkten 7 :o) anfört, hemställa,

att riksdagen må för budgetåret 1949/50 anvisa följande 
investeringsanslag, nämligen

a) Riks- och landskablar in. m........... 24 000 000 kronor,
b) Telefon- och telegrafstationer .... 28 000 000 kronor,
c) Nya abonnentanläggningar, nätar

beten och blanka mellanortsledningar . . 50 000 000 kronor.

10 :o) Radioanläggningar för telegrafverket. Kungl. Maj:t har (punkt 10, s. 
46—47) föreslagit riksdagen att för budgetåret 1949/50 anvisa följande in
vesteringsanslag, nämligen till Rundradiosändare för kortvåg i Hörby 
1 300 000 kronor och till Fartygsradiostationer in. m. 500 000 kronor.

Till radioanläggningar (med undantag av markradiostationer för luftfar
ten) ha för innevarande budgetår anvisats tillhopa 1 300 000 kronor. Då vid 
utgången av budgetåret 1947/48 å ifrågavarande anslag förelåg en reserva
tion av 10 miljoner kronor, fanns den 1 juli 1948 ett belopp av 11,3 miljo
ner kronor till förfogande för pågående och nya anläggningar.

Telegrafstyrelsen har för nästa budgetår begärt anslag med sammanlagt 
3 800 000 kronor, fördelade på följande anläggningar.

1 Äskat å tilläggstat.



Rundradiosändare för kortvåg i Hörby ................................................ 1 300 000
Ny rundradiostation i Stockholm............................................................. 500 000
Vissa rundradioanläggningar ...................................................................... 500 000
Trådradioanläggningar ...............................................................................  1 000 000
Fartygsradiostationer in. m.......................................................................... 500 000
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Summa kronor 3 800 000.

Departementschefen har tillstyrkt anvisande av 1 300 000 kronor för rund
radiosändaren i Hörby och av 500 000 kronor för fartygsradiostationer m. m.

Utskottet. Med tillstyrkande av Kungl. Maj :ts förslag får utskottet, under 
hänvisning till vad utskottet under punkten 7 :o) anfört, hemställa,

att riksdagen må för budgetåret 1949/50 anvisa följande 
investeringsanslag, nämligen

a) Rundradiosändare för kortvåg i
Hörby .................................................................. 1 300 000 kronor,

b) Fartygsradiostationer m. m............... 500 000 kronor.

11 :o) Försvarsberedskap. I enlighet med Kungl. Maj:ts förslag (punkt 11, 
s. 47—48) hemställer utskottet,

att riksdagen må för budgetåret 1949/50 anvisa följande 
investeringsanslag, nämligen

a) Anordnande av reservtelegrafstation 2 000 000 kronor,
b) Reservutrustningar för automatiska

telefonstationer ................................................ 300 000 kronor.

12 :o) Telegrafverkets dispositionsanslag. I enlighet med Kungl. Maj :ts för
slag (punkt 12, s. 48—49), som innebär oförändrad medelsanvisning för 
nästa budgetår, hemställer utskottet,

att riksdagen må såsom Telegrafverkets dispositionsanslag 
för budgetåret 1949/50 anvisa ett investeringsanslag av 
3 000 000 kronor.
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Statens järnvägar.

13 :o) Byggnader och anläggningar. Kungl. Maj:t har (punkt 13, s. 50—61) 
förslagit riksdagen att till vissa i statsrådsprotokollet angivna byggnader 
och anläggningar för budgetåret 1949/50 anvisa investeringsanslag å till
hopa 41 535 000 kronor.

I detta sammanhang har utskottet till behandling förehaft
dels två likalydande motioner, väckta den ena inom första kammaren av 

herr Veländer (I: 57) och den andra inom andra kammaren av herrar Stat- 
tin och Östlund (II: 98), i vilka hemställts, att riksdagen i anledning av vad 
i statsverkspropositionen, kapitalbudgeten, under rubriken Statens järn
vägar föreslagits ville hos Kungl. Maj :t hemställa, att frågan om ianspråk- 
tagande av det av riksdagen år 1947 beslutade begynnelseanslaget på 3 mil
joner kronor för ostkustbanans elektrifiering snarast möjligt måtte upp
tagas till förnyad prövning,

dels ock två likalydande motioner, väckta den ena inom första kamma
ren av herrar Heiding och Mannerskantz (I: 86) och den andra inom andra 
kammaren av herr Jonsson i Skedsbygd (II: 102), i vilka hemställts, att 
riksdagen ville i skrivelse till Kungl. Maj :t dels uttala sig för att något av
brott i järn vägselektrifieringen icke tills vidare bör ifrågakomma, dels ock 
hemställa, att Kungl. Maj :t ville senast till nästa års riksdag framlägga de 
anslagsäskanden, som för elektrifieringsarbetets fortsättande kunna vara 
erforderliga.

Beträffande de skäl motionärerna anfört till stöd för små yrkanden får 
utskottet hänvisa till motionerna I: 57 och I: 86.

Till förevarande ändamål har för innevarande budgetår anvisats ett sam
manlagt belopp av 26 170 000 kronor. Vid utgången av budgetåret 1947/48 
förelågo reservationer å tillhopa 61,5 miljoner kronor å anslag under denna 
huvudgrupp.

Järnvägsstyrelsen har för nästa budgetår äskat 55 155 000 kronor. Äskan
dena avse följande anslagsändamål.

Kronor

Bangårdar .....................................................................................................
Dubbelspår sbyggnader och linjeomläggningar ..................................
Fortlöpande förstärkning av spåröverbyggnaden..............................
Broar m. ... ........................................................................................................
Husbyggnader .................................................................................................
Växel- och signalsäkerhetsanläggningar ...........................................
Telefonanläggningar m. m..........................................................................
Elektriska belysningsanläggningar .........................................................
Anläggningar för elektrisk tågdrift.........................................................
Elektrifiering av linjen Uddevalla—Strömstad med Smedberg— 

Lysekil ...........................................................................................................

4 000 000 
7 000 000
5 000 000
3 000 000 
7 000 000
4 500 000 
4 860 000

400 000 
9 250 000

4 710 000
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Kronor
Lokstations- och driftverkstadsanläggningar .................................. 725 000
Anläggningar vid huvudverkstäderna.................................................... 710 000
Verkstadsmaskiner in. in.............................................................................. 4 000 000

Summa kronor 55 155 000

Styrelsen har i sina petita utgått från att medelsförbrukningen å investe- 
ringsanslagen till byggnader och anläggningar, vilken för innevarande bud
getår beräknas komma att uppgå till ca 62 miljoner kronor, under budget
året 1949/50 skall ytterligare ökas till nära 73 miljoner kronor.

Över järnvägsstyrelsens medelsäskanden ha yttranden avgivits av arbets
marknadsstyrelsen och industrikommissionen (s. 58 o. 59).

Departementschefen har inledningsvis framhållit, att stora svårigheter 
torde möta att tillhandahålla järn och stål i den omfattning järnvägsstyrel
sen förutsatt. Den starka belastningen av den elektriska industrien kommer 
vidare att medföra svårigheter för genomförande av vissa delar av styrel
sens anskaffningsprogram. Departementschefen erinrar jämväl om att sta
tens järnvägars andel av investeringarna inom ramen för särskilda bygg
nadstillstånd måst bestämmas med hänsyn till den allmänna begränsning 
av investeringsverksamheten som kommit till uttryck i den nu fastställda 
investeringsbudgeten för 1949.

I anslutning härtill anför departementschefen följande.
Som en följd av dessa förhållanden har jag funnit mig böra förorda, att 

vissa begränsningar göras i styrelsens förslag. Dessa resultera i en minskning 
av investeringsulgifterna under gruppen byggnader och anläggningar till 
ungefär samma nivå som förra budgetåret. Jag har därvid sökt att i möj
ligaste mån beakta järnvägsstyrelsens önskemål om en ökning av investe
ringarna på vissa områden, ehuru detta dock kunnat ske endast i begrän
sad omfattning. Jag tillstyrker sålunda, att anslagen till Broar m. m., Lok- 
stations- och driftverkstadsanläggningar och Verkstadsmaskiner in. in. an
visas med av styrelsen föreslagna belopp, 3 miljoner, 725 000 respektive 4 
miljoner kronor. Jag förordar vidare, att följande anslag anvisas i syfte att 
möjliggöra en ökning av investeringsutgifterna nästa budgetår jämfört med 
detta, nämligen till Bangårdar 2,5 miljoner kronor, till Husbyggnader 5 mil
joner kronor och till Anläggningar vid huvudverkstäder 200 000 kronor.

Arbetena med dubbelspårsbyggnader och linjeomläggningar samt fort
löpande förstärkning av spåröverbyggnaden äro beroende av tillgången på 
räls. Industrikommissionen har upplyst, att högst 21 800 ton av järnvägs
styrelsens årsbehov kan erhållas inom landet. Av denna kvantitet beräk
nas ca 20 000 ton åtgå för normala rälsutbyten, och följaktligen skulle en
dast ca 1 800 ton kunna disponeras för dubbelspårsarbetena. I 1948 års 
statsverksproposition meddelade jag, att 7 mil bana färdigterrasserats för 
dubbelspår fram till den 1 december 1947 utan att räls kunnat erhållas till 
spåröverbyggnaden. Den 1 december 1948 hade den icke rälslagda, färdig- 
terrasserade banvallen ökat i längd till 11 mil. Dubbelspårsarbetena synas nu 
böra inriktas på att såvitt möjligt rälslägga i övrigt färdigställda sträckor och 
all nedbringa terrasserings- och andra arbeten så att de olika arbetena kom
ma i takt med varandra. Enligt vad jag inhämtat från järnvägsstyrelsen 
bör det bliva möjligt, alt under nästa budgetår friställa ytterligare ca 3 000 
ton räls för dubbelspårsarbeten, varvid dock rälsutbytepa skulle minskas i
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motsvarande mån. Man skulle sålunda kunna rälslägga ca 5 mil dubbelspår 
av de förutnämnda sträckorna å sammanlagt 11 mil. Om denna arbetstakt 
kan hållas ytterligare ett eller två år, skulle man därefter ha kommit i bättre 
balans i dubbelspårsarbetena, förutsatt att terrasserings- och andra arbeten 
under mellantiden nedbringas. Av sysselsättningspolitiska skäl böra emel
lertid sistnämnda arbeten ej helt inställas. Med hänsyn till nu nämnda för
hållanden förordar jag, att medel för utförande av dubbelspårsbyggnader 
och linjeomläggningar anvisas jämväl för nästa budgetår och att anslags- 
beloppet bestämmes till 5 miljoner kronor, vilket innebär en minskning med 
2 miljoner kronor i jämförelse med järnvägsstyrelsens förslag. Överflytt
ningen av räls från arbeten med rälsutbyten till dubbelspårsarbeten medför 
eu minskning av medelsförbrukningen och anslagsbehovet för rälsutbyten 
från av järnvägsstyrelsen föreslagna 5 till 2 miljoner kronor. Hänsyn har 
därvid tagits till föreliggande reservationer.

Anslaget till Växel- och signalsäkerhetsanläggningar bör anvisas med 4 
miljoner kronor, vilket innebär en ökning med ca 10 % jämfört med den 
medelsförbrukning, som förutsetts för innevarande budgetår. Till Telefon
anläggningar in. in. äskar styrelsen 4 860 000 kronor. 1 december 1948 
förutsåg styrelsen, att medelsbehovet skulle minskas med 160 000 kronor 
på grund av leveransförseningar. Då även beställningarna av ny materiel 
böra begränsas i förhållande till vad styrelsen föreslagit, förordar jag, att 
anslaget för nästa budgetår bestämmes till 4 miljoner kronor. Mot styrelsens 
förslag om anvisande av 400 000 kronor till Elektriska belysningsanlägg- 
ningar har jag ej funnit anledning till erinran. Anslaget till Anläggningar 
för elektrisk tågdrift bör däremot, med hänsyn till det ansträngda läge, vari 
den elektriska industrien befinner sig, samt den begränsade ramen för 
byggnads- och anläggningsverksamheten vid statens järnvägar, bestämmas 
till 8 miljoner kronor. Vad slutligen angår anslaget till elektrifiering av 
linjen Uddevalla—Strömstad med Smedberg—Lysekil har jag från järnvägs
styrelsen inhämtat att, på grund av ändrade dispositioner, ett belopp av 2 
miljoner kronor kommer att skjutas över till budgetåret 1950/51. Det för 
budgetåret 1949/50 erforderliga anslaget kan följaktligen bestämmas till 
(4 710 000 — 2 000 000) 2 710 000 kronor.

Vid bifall till vad jag här föreslagit kommer det sammanlagda anslags- 
beloppet för nästa budgetår under gruppen byggnader och anläggningar att 
uppgå till 41 535 000 kronor, vilket innebär en anslagsmässig ökning med 
15 365 000 kronor jämfört med budgetåret 1948/49. Som jag förut påpekat 
kunna emellertid de reella investeringarna beräknas något minska under 
budgetåret 1949/50.

Utskottet har under punkten 1 :o) i princip tillstyrkt departementschefens 
förslag att anslagen för statens järnvägar för budgetåret 1949/50 utmätas 
med utgångspunkt från en beräknad investeringsvolym under budgetåret av 
samma storlek som den för innevarande budgetår beräknade, eller omkring 
140 miljoner kronor.

Med hänsyn till de reservationer som beräknas föreligga vid ingången av 
budgetåret 1949/50 har departementschefen ansett det sammanlagda an- 
slagsbeloppet för sistnämnda budgetår kunna begränsas till 98,8 miljoner kro
nor, mot av järnvägsstyrelsen äskade 132,2 miljoner kronor. För nu föreva
rande anslagsgrupp innebär emellertid Kungl. Maj :ts förslag för budgetåret 
1949/50 en anslagsökning i förhållande till innevarande budgetår med om
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kring 15 miljoner kronor. Därvid är att märka, att järnvägsstyrelsens för
slag helt tillgodosetts beträffande vissa anslag. I fråga om andra anslag har 
den föreslagna medelsanvisningen, ehuru begränsad i förhållande till järn
vägsstyrelsens förslag, dock bedömts medgiva en ökning av investerings
verksamheten under nästa budgetår. Vad särskilt angår anslagen till dub- 
belspårsbyggnader och linjeomläggningar samt fortlöpande förstärkning av 
spåröverbyggnader har departementschefen förordat en betydande minsk
ning — 5 miljoner kronor — i förhållande till järnvägsstyrelsens förslag. Ut
skottet delar härvidlag departementschefens uppfattning om lämpligheten 
av att med utgångspunkt från tillgången på räls och längden av färdigställd 
men ej rälsbelagd banvall minska på terrasseringsarbetena.

Utskottet tillstyrker att anslagen till byggnader och anläggningar anvisas 
med av Ivungl. Maj :t föreslagna belopp.

För elektrifieringsarbeten har Ivungl. Maj :t icke äskat anslag för nästa 
budgetår utöver det belopp som erfordras för fullföljande av arbetena å lin
jen Uddevalla—Strömstad med Smedberg—Lysekil. Nämnda linje beräknas 
bliva färdig under nästa budgetår. Något statsmakternas principbeslut rö
rande det fortsatta elektrifieringsprogrammet föreligger icke.

I statsverkspropositionen till 1947 års riksdag (bilaga 27, punkt 58, s. 103) 
anmäldes att järnvägsstyrelsen framlagt förslag om fortsatt elektrifiering av 
statsbanenätet. Programmet omfattade bandelar om sammanlagt 1 250 ban- 
kilometer till en kostnad av 165 miljoner kronor. Föredragande departe
mentschefen fann emellertid anledning föreligga att förorda ett uppskov med 
avgörande av frågan om tidpunkten för fullföljande av statsbanenätets elek
trifiering i avbidan på att materialsitutionen och läget på arbetsmarknaden 
bleve gynnsammare. Departementschefen ingick därför ej på en närmare 
prövning av det av järnvägsstyrelsen framlagda programmet. I anledning av 
väckta motioner uttalade 1947 års riksdag (skrivelse nr 58) bl. a. att - 
även om tidpunkten för ett igångsättande av fortsatta elektrifieringsarbeten 
icke då kunde angivas — ett ställningstagande i princip i fråga om det när
mast förestående elektrifieringsprogrammet i rådande situation icke vore 
uteslutet. Riksdagen uttalade att principbeslut snarast möjligt borde fattas 
rörande det fortsatta elektrifieringsprogrammet och att riksdagen förutsatte 
att förslag i ämnet snarast möjligt komme att föreläggas riksdagen. I syfte 
att möjliggöra ett snabbt igångsättande av ett dylikt fortsatt program medgav 
riksdagen vidare att vissa överskott å tidigare anvisade anslag — beräknade 
till 3 miljoner kronor — finge disponeras för beställning av materiel och 
för andra förberedande åtgärder sammanhängande med en fortsatt elektri
fiering av statsbanenätet.

På förslag av Kungl. Maj:t anvisades för budgetåret 1948/49 ett särskilt 
anslag å 3 miljoner kronor till fortsatt elektrifiering av statsbanenätet. An
slaget avsågs för ändamål som angivits av 1947 års riksdag. Vid anslagets 
beviljande framhöll riksdagen betydelsen av att föreliggande möjligheter 
beaktades att så snart som möjligt utnyttja anslaget för sådana förberedel



24 Statsutskotteti utlåtande nr 9.

ser som vore ägnade underlätta ett återupptagande av elektrifieringsverk- 
samheten.

I motionerna 1:86 och 11:102 har hemställts att riksdagen måtte uttala 
sig för att avbrott i järnvägselektrifieringen icke bör ifrågakomma och att 
förslag om medelsanvisning för fortsatta elektrifieringsarbeten böra fram
läggas för 1950 års riksdag.

De motiv som lågo till grund för 1947 års riksdags uttalande i fråga om 
angelägenheten att så snart förhållandena det medgiva fortsätta elektrifie- 
ringsarbetena fastställa programmet för de närmast ifrågakommande arbete
na och vidtaga sådana förberedelser som äro ägnade att underlätta elektrifie- 
ringsarbetets återupptagande — utskottet får härvidlag hänvisa till före- 
nämnda skrivelse — äro enligt utskottets mening alltjämt bärande. I dagens 
läge måste visserligen av olika skäl all möjlig återhållsamhet iakttagas rö
rande den statliga investeringsverksamheten. Någon medelsanvisning för 
nästa budgetår till nya elektrifieringsarbeten ifrågasättes icke heller av ut
skottet. Den tidpunkt närmar sig emellertid alltmer, då nu pågående elektri
fieringsarbeten äro slutförda. Att helt skjuta den fortsatta elektrifieringen 
på framtiden skulle innebära ett beslut av avgörande betydelse för kommu
nikationsväsendets utveckling. Det vill synas som om ifrågavarande spörs
mål är av den vikt att ett principbeslut snarast möjligt om det fortsatta 
elektrifieringsprogrammet inom ramen för kommunikationsverkens samlade 
investeringsverksamhet är önskvärt, varför, såsom riksdagen redan uttalat, 
förslag i ämnet snarast möjligt bör föreläggas riksdagen.

I motionerna I: 57 och II: 98 har hemställts, att frågan om ianspråktagan- 
de av förenämnda anslag av 3 miljoner kronor för ostkustbanans elektrifie
ring snarast möjligt måtte upptagas till förnyad prövning. Utskottet får 
härvidlag åberopa 1948 års riksdags uttalande om betydelsen av att så snart 
som möjligt utnyttja anslaget för förberedelser för ett återupptagande av 
elektrifieringsverksamheten. Utskottet vill emellertid i anslutning härtill 
erinra om att anslaget icke, såsom motionärerna synas förutsätta, uttryckli
gen avsetts särskilt för ostkustbanan utan för sådana förberedelser som äro 
ägnade att underlätta ett återupptagande av elektrifieringen av statsbanenätet 
som helhet.

Under hänvisning till vad sålunda anförts får utskottet hemställa, I.

I. att riksdagen må
för budgetåret 1949/50 anvisa följande investeringsanslag,

nämligen
a) Bangårdar .............................................. 2 500 000 kronor,
b) Dubbelspårsbyggnader och linje

omläggningar .................................................... 5 000 000 kronor,
c) Fortlöpande förstärkning av spår

överbyggnaden .................................................... 2 000 000 kronor,
d) Broar m. m...............................................  3 000 000 kronor,
e) Husbyggnader ......................................  5 000 000 kronor,



f) Växel- och signalsäkerhetsanlägg-
ningar..................................................................... 4 000 000 kronor,

g) Telefonanläggningar m. m.................. 4 000 000 kronor,
h) Elektriska belysningsanläggningar 400 000 kronor,
i) Anläggningar för elektrisk tågdrift 8 000 000 kronor,
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j) Elektrifiering av linjen Varberg— 
Borås—Herrljunga—Uddevalla—Ström
stad med Smedberg—Lysekil ..................... 2 710 000 kronor,

k) Lokstations- och driftverkstadsan-
läggningar............................................................. 725 000 kronor,

l) Anläggningar vid huvudverkstäder 200 000 kronor,
in) Verkstadsmaskiner m. m.................... 4 000 000 kronor;
II. att riksdagen må i anledning av motionerna 1:57 och 

II: 98 samt I: 86 och II: 102 i skrivelse till Kungl. Maj :t giva 
tillkänna vad utskottet ovan anfört.

14:o) Försvarsberedskap. I enlighet med Kungl. Maj:ts förslag (punkt 14, 
s. 61—63), vilket i förhållande till innevarande budgetår innebär en anslags
minskning med 120 000 kronor, hemställer utskottet,

att riksdagen må till Omändring av slutna godsvagnar för 
manskapstransport för budgetåret 1949/50 anvisa ett inves- 
teringsanslag av 160 000 kronor.

15:o) Rullande materiel. Kungl. Maj:t har (punkt 15, s. 63—76) föreslagit 
riksdagen att till viss i statsrådsprotokollet angiven rullande materiel för 
budgetåret 1949/50 anvisa investeringsanslag å tillhopa 37 875 000 kronor.

I detta sammanhang har utskottet till behandling förehaft en inom andra 
kammaren av herrar Sandberg och Löfroth väckt motion (II: 250), vari 
hemställts, att riksdagen ville besluta att godkänna järnvägsstyrelsens för
slag om anskaffning av 10 nya ånglok och för budgetåret 1949/50 höja in- 
vesteringsanslaget för nyanskaffning av ånglok till 2 100 000 kronor.

Beträffande de skäl motionärerna anfört till stöd för sitt yrkande får ut
skottet hänvisa till motionen.

Till rullande materiel har för innevarande budgetår anvisats ett samman
lagt belopp av 34 200 000 kronor. Å tilläggsstat har dessutom för nyanskaff
ning av malmvagnar äskats 3 000 000 kronor. Vid utgången av budgetåret 
1947/48 förelågo reservationer till ett sammanlagt belopp av omkring 41,8 
miljoner kronor.

Järnvägsstyrelsen har för nästa budgetår under förevarande rubrik äskat 
anslag å tillhopa 53 440 000 kronor. Äskandena avse följande ändamål.
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Kronor
Nyanskaffning av ånglok ........................................................................... 2 100 000
Ombyggnad av ånglok ............................................................................... 290 000
Nyanskaffning av elektrolok...................................................................... 10 900 000
Ombyggnad av elektrolok........................................................................... 1 000 000
Nyanskaffning av elektromotorvagnar ................................................ 2 300 000
Ombyggnad av motorvagnar .................................................................. 125 000
Nyanskaffning av rälsbussar .................................................................. 3 000 000
Nyanskaffning av lokomotorer.................................................................. 1 000 000
Nyanskaffning av person- och resgodsvagnar.................................. 13 125 000
Ombyggnad av person- och resgodsvagnar ...................................... 400 000
Nyanskaffning av postvagnar .................................................................. 500 000
Nyanskaffning av godsvagnar .................................................................. 8 840 000
Ombyggnad av godsvagnar ...................................................................... 3 360 000
Nyanskaffning av malmvagnar ............................................................. 6 500 000

Summa kronor 53 440 000

Beträffande den närmare motivering för styrelsens förslag torde få 
hänvisas till propositionen (s. 64—71).

Medelsförbrukningen å statens järnvägars investeringsanslag under grup
pen rullande materiel uppgick budgetåret 1947/48 till ca 30 miljoner kro
nor. För innevarande budgetår beräknas medelsförbrukningen stiga till 57 
å 58 miljoner kronor. Järnvägsstyrelsen har i sina petita för budgetåret 
1949/50 utgått från att investeringsutgifterna under detta budgetår skulle 
ytterligare stegras till ca 74 miljoner kronor. Denna ökning är delvis en 
följd av att del- och slutlikvider å tidigare beställd materiel kommit att i 
ökad omfattning belasta budgetåret 1949/50 samt delvis orsakad av att 
järnvägsstyrelsen under nämnda budgetår avser att göra nybeställningar av 
vissa slag av rullande materiel i större omfattning än tidigare.

över järnvägsstyrelsens anslagsäskanden ha yttranden avgivits av arbets
marknadsstyrelsen och industrikommissionen (s. 72).

Departementschefen har inledningsvis hänvisat till remissmyndigheter
nas uttalanden, enligt vilka tveksamhet kan råda ur såväl arbetsmarknads- 
synpunkt som i fråga om materialförsörjningen rörande möjligheten av en så 
stor ökning av industribeställningarna som järnvägsstyrelsen förutsatt. Un
der senare tid ha vidare vissa tendenser framträtt beträffande statens järn
vägars trafikrörelse, vilka enligt departementschefens uppfattning tyda på 
att det omedelbara behovet av fortsatta anskaffningar nu kan bedömas vara 
av något mindre angelägenhetsgrad än man för ett eller två år sedan kunde 
förutse. Med hänsyn jämväl till att ytterligare förseningar beträffande leve
ranserna av redan beställd rullande materiel kunna förväntas utöver dem 
som voro kända vid avgivande av styrelsens petita anser departementsche
fen, att även en minskning av nybeställningarna bör ske i syfte att ytterli
gare nedbringa medelsförbrukningen under nästa budgetår samt något 
minska den framtida belastningen av vederbörande industrier.
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Beträffande de särskilda framställningarna under förevarande rubrik hai 
departementschefen anfört följande.

Vad först angår det av järnvägsstyrelsen anmälda behovet av ytterligare 
dragkraft förordar jag, att den föreslagna anskaffningen av nya ånglok tills 
vidare uppskjutes. Anslaget kan då bestämmas till 0,9 miljon kronor. De av 
styrelsen föreslagna ombyggnadsarbetena å ånglok torde likaledes böra an
stå. Mot förslaget om anskaffning av nya elektrolok har jag icke något 
att erinra. Enligt vad styrelsen under hand meddelat kommer emellertid 
medelsbehovet under anslaget till Nyanskaffning av elektrolok att minskas 
med 2,2 miljoner kronor på grund av leveransförseningar, varför anslaget 
för nästa budgetår kan bestämmas till (10,9—2,2) 8,7 miljoner kronor. An
slagen till Ombyggnad av elektrolok och Nyanskaffning av lokomotorer böra 
anvisas med av järnvägsstyrelsen föreslagna belopp, 1 miljon kronor för 
vartdera anslaget.

Beträffande anskaffningen av elektromotorvagnar och rälsbussar har 
järnvägsstyrelsen under hand meddelat, att sådana leveransförseningar 
kunna förutses, att medelsbehovet under nästa budgetår kommer att mins
kas med 050 000 kronor för elektromotorvagnarna och 1 miljon kronor för 
rälsbussarna. Anslaget till Nyanskaffning av elektromotorvagnar bör i en
lighet härmed bestämmas till 1 650 000 kronor. Anslaget till Ombyggnad av 
motorvagnar bör anvisas med av styrelsen föreslaget belopp, 125 000 kro
nor. Vid sin beräkning av anslaget till Nyanskaffning av rälsbussar har 
styrelsen utgått från att beställningarna nästa budgetår skulle ökas till ett 
7Ö-tal rälsbussar mot 30 å 40 för innevarande budgetår. Även enligt min 
mening är en ökning av rälsbussanskaffningen önskvärd, icke minst med 
hänsyn till att möjligheter härigenom öppnas att i viss utsträckning er
sätta loktäg med driftbilligare förbindelser. En ökning av beställningarna 
bör komma till stånd, men dessa kunna begränsas till ett 50-tal rälsbussar. 
Vid denna beställningsvolym kommer rälsbussbeståndets utökning att för
delas över en längre tidrymd, varigenom en jämnare belastning av verkstä
derna uppnås. Härigenom kommer anslagsbehovet att minskas med ytter
ligare ca 0,8 miljon kronor. Anslaget bör sålunda anvisas med (3,o—l,o — 
0,8) 1,2 miljon kronor.

Järnvägsstyrelsen föreslår vidare, att beställningarna av person- och res- 
godsvagnar nästa budgetår ökas till 139 stycken mot 102 stycken under 
innevarande budgetår. En så kraftig ökning av beställningarna synes icke 
nu böra ske. Jag vill därför förorda, att det föreslagna programmet reduceras 
med ett 10-tal vagnar. Förskottslikviderna komma i så fall att minskas med 
ca 0,6 miljon kronor. Enligt uppgifter från järnvägsstyrelsen kan man vi
dare förutse leveransförseningar, varigenom del- och slutlikvider på tillhopa 
ca 1,5 miljon kronor komma att förskjutas till budgetåret 1950/51. Ansla
get för nästa budgetår kan i enlighet härmed bestämmas till avrundat 11 
miljoner kronor. Anslagen till Ombyggnad av person- och resgodsvagnar 
samt till Nyanskaffning av postvagnar böra anvisas med av styrelsen före
slagna belopp, 0,4 miljon kronor respektive 0,5 miljon kronor.

Beträffande frågan om anskaffning av s. k. coachvagnar har järnvägssty
relsen föreslagit, att 6 sådana vagnar anskaffas för eu kostnad av ca 250 000 
kronor per vagn eller sammanlagt ca 1,5 miljon kronor. Efter en redogö
relse för vissa ekonomiska förhållanden som i detta sammanhang äro av 
betydelse framhåller departementschefen, att här ytterst föreligger eu fråga, 
vilken bör bedömas av järnvägsstyrelsen. Med hänsyn till att man för unge
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fär samma belopp kan erhålla 10 vanliga sittvagnar eller 6 coachvagnar och 
då sålunda även en avvägning måste göras mellan behovet av standardhöj
ning och kapacitetsökning, bör det enligt departementschefens uppfattning 
ankomma på järnvägsstyrelsen att, efter den ytterligare utredning som må 
befinnas erforderlig, disponera anslagsmedlen för det ena eller andra ända
målet.

Departementschefen har vidare anfört följande.
Järnvägsstyrelsen har slutligen äskat medel till Nyanskaffning av gods

vagnar med 8 840 000 kronor, till Ombyggnad av godsvagnar med 3 360 000 
kronor samt Nyanskaffning av malmvagnar med 6 500 000 kronor. Sist
nämnda anskaffning är delvis en följd av att statsmakterna förra året med
givit ökad malmbrytning vid de lappländska malmfälten. Jag tillstyrker, 
att det för nästa budgetår äskade anslaget anvisas. Till frågan om anvisan
de av ytterligare anslag för ändamålet å tilläggsstat återkommer jag senare 
i dag. Nyanskaffningen av godsvagnar synes däremot kunna minskas med 
ca 200 slutna godsvagnar. Anslagsbehovet minskas i så fall till ca 4,9 miljo
ner kronor. Å anslaget till Ombyggnad av godsvagnar, vilket huvudsakligen 
är avsett för inmontering av ruilager, förelåg vid ingången av löpande bud
getår en reservation av nära 2,9 miljoner kronor. Ytterligare medel torde 
icke böra anvisas för nästa budgetår.

Vid bifall till vad jag här förordat komma anslagen under gruppen rul
lande materiel att för nästa budgetår anvisas med sammanlagt 37 875 000 
kronor, vilket innebär en ökning med 675 000 kronor jämfört med inneva
rande budgetår, om därvid även medräknas ett anslag å tilläggsstat till Ny
anskaffning av malmvagnar. Medelsförbrukningen torde komma att stanna 
vid omkring 57 miljoner kronor eller ungefär samma belopp som förutses 
för innevarande budgetår.

Utskottet. Till nyanskaffning av ånglok har departementschefen förordat 
anvisande av medel allenast för slutlikvider — 900 000 kronor — för tidi
gare beställningar. Av järnvägsstyrelsen framställda äskanden — 1 200 000 
kronor — för att möjliggöra beställning av tio ånglok ha däremot icke till- 
godosetts. I motionen 11:250 har yrkats att anslaget till nyanskaffning av 
ånglok uppräknas till sistnämnda belopp för anskaffningens genomföran
de. Enligt utskottets mening lär emellertid denna anskaffning icke vara av 
högre angelägenhetsgrad än många andra, som i nuvarande läge måste upp
skjutas. Utskottet vill därför förorda att förenämnda anslag anvisas med 
av Kungl. Maj :t föreslaget belopp, 900 000 kronor.

Jämväl övriga anslagsäskanden under förevarande anslagsgrupp tillstyr
kas av utskottet. I förevarande sammanhang må emellertid följande fram
hållas.

Järnvägsstyrelsen har funnit önskvärt, att 560 tvåaxliga godsvagnar an
skaffas under nästa budgetår, därav 210 slutna och 350 öppna. Departe
mentschefen har ansett nyanskaffningen böra minskas med omkring 200 
slutna godsvagnar. Enligt vad utskottet erfarit från järnvägsstyrelsen är 
det möjligt att en anskaffning av slutna godsvagnar — därav största be
hovet föreligger — i stället för öppna är att föredraga. Undersökningar pågå 
för närvarande i syfte att utröna industriens leveranskapacitet i fråga om
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slutna godsvagnar. Utskottet förutsätter att, därest järnvägsstyrelsen skulle 
finna en dylik anpassning av anskaffningsprogrammet lämplig, anslaget till 
nyanskaffning av godsvagnar får disponeras i enlighet härmed.

Vad departementschefen förordat i fråga om dispositionen av i anslaget 
till nyanskaffning av person- och resgodsvagnar ingående belopp till an
skaffning av coachvagnar eller vanliga sittvagnar föranleder icke någon er
inran från utskottets sida.

Under åberopande av vad utskottet sålunda anfört får utskottet hemställa, 

att riksdagen må
I. med bifall till Kungl. Maj :ts förslag och med avslag å 

motionen II: 250 till Nyanskaffning av ånglok för budgetåret 
1949/50 anvisa ett investeringsanslag av 900 000 kronor;

II. med bifall till Kungl. Maj :ts förslag för budgetåret 
1949/50 anvisa följande investeringsanslag, nämligen

a) Nyanskaffning av elektrolok...........  8 700 000 kronor,
b) Ombyggnad av elektrolok................ 1 000 000 kronor,
c) Nyanskaffning av elektromotor-

vagnar ............................................................. 1 650 000 kronor,
d) Ombyggnad av motorvagnar...........  125 000 kronor,
e) Nyanskaffning av rälsbussar.......... 1 200 000 kronor,
f) Nyanskaffning av lokomotorer .... 1 000 000 kronor,
g) Nyanskaffning av person- och res

godsvagnar ......................................................... 11 000 000 kronor,
h) Ombyggnad av person- och resgods

vagnar .................................................................. 400 000 kronor,
i) Nyanskaffning av postvagnar .... 500 000 kronor,
j) Nyanskaffning av godsvagnar .... 4 900 000 kronor,
k) Nyanskaffning au malmvagnar . . 6 500 000 kronor.

16:o) Sjöfartsmateriel. I enlighet med Kungl. Maj:ts förslag (punkt 16, 
s. 76), vilket avser vissa ombyggnader och installationer å järnvägsstyrelsens 
tågfärjor, hemställer utskottet,

att riksdagen må till Ombyggnad av sjöfartsmateriel för 
budgetåret 1949/50 anvisa ett investeringsanslag av 560 000 
kronor.

17 :o) Biltrafik. I enlighet med Kungl. Maj :ts förslag (punkt 17, s. 77—78), 
vilket avser erforderlig förnyelse av statens järnvägars vägbussar ävensom 
fullföljande av vissa tidigare planerade billinjeförvärv, hemställer utskottet,

att riksdagen må för budgetåret 1949/50 anvisa följande
investeringsanslag, nämligen

a) Nyanskaffning av bilmateriel...........  0 650 000 kronor,
b) Förvärv av billinjer.............................  2 000 000 kronor.
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18:o) Statens järnvägars dispositionsanslag. I enlighet med Kungl. Maj:ts 
förslag (punkt 18, s. 78) hemställer utskottet,

att riksdagen må såsom Statens järnvägars dispositions
anslag för budgetåret 1949/50 anvisa ett investeringsanslag 
av 10 000 000 kronor.

Statens vattenfallsverk.
19:o) Kraftbalansens utveckling. I statsrådsprotokollet har (punkt 19, s. 79 

—92) lämnats en redogörelse för kraftbalansens utveckling.

Kraftförsörjningsläget under budgetåret 1947/48 har kännetecknats av 
den kraftbrist, som uppstått genom den svåra torkan under sommaren och 
hösten 1947. Underskottet i vattenkraftproduktion blev genom densamma 
så stort, att ångkraftverken trots en rekordartat hård körning icke för
mådde täcka detsamma. Genom konsumtionsbegränsande åtgärder — be
stående i såväl avkopplingar av sekunda kraftleveranser och driftinskränk
ningar hos industrier med egen vattenkraft som direkta ransoneringsåtgär- 
der — har förbrukningen av elektrisk kraft i landet därför måst nedbringas 
högst avsevärt. Enligt verkställda uppskattningar rör sig för hela landet 
inskränkningarna om ett energibelopp av storleksordningen 1 500 MkWh.

Belastningen räknad exklusive den överskottskraft, som avsatts till elekt
riska ångpannor, har för budgetåret 1947/48 såsom en följd av den genom
förda ransoneringen nedgått med 190 MkWh jämfört med budgetåret 
1946/47.

Vattenfallsstyrelsen har i skrivelse den 1 oktober 1948 framlagt sina an- 
slagsäskanden å tilläggsstat för innevarande budgetår samt å riksstaten för 
nästa budgetår. Styrelsen framhåller därvid, att det avbrott, som uppstått 
i den kontinuerliga belastningsstegringen genom de förbrukningsbegrän- 
sande åtgärderna, nu gör det särskilt vanskligt att förutse utvecklingen för 
de närmaste budgetåren. Det gäller sålunda icke endast att bedöma den 
årliga belastningsökning, som kan förväntas, utan även att taga ställning 
till frågan, huruvida en viss belastningsminskning kommer att bestå som 
en följd av ransoneringen. Av vissa skäl synes det dock nu antagligt, att 
någon nämnvärd bestående belastningsminskning icke uppstått genom de 
konsumtionsbegränsande åtgärderna.

Vattenfallsstyrelsen meddelar, att frågan angående belastningsstegringens 
storlek under de närmaste åren nyligen närmare utretts genom en under
sökning, som ägt rum i centrala driftledningens regi. Undersökningen har 
givit till resultat, att den totala belastningen inom hela landet torde komma 
att årligen öka med i genomsnitt cirka 1 200 MkWh/år under de närmaste 
fem åren, förutsatt att nuvarande konjunkturförhållanden bestå.

Av den totala genomsnittliga belastningsökningen falla cirka 500 MkWh/ 
år på de områden, som nu försörjas av statens vattenfallsverk. Vattenfalls
styrelsen torde emellertid få successivt ombesörja tillskottsleveranser även
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till tidigare självförsörjande områden i högre grad än de kommunala och 
enskilda företagen, varigenom verkets andel av landets totala belastning 
ökar. Med hänsyn till den nyss angivna prognosen borde enligt styrelsens 
mening fram till mitten av 1950-talet statens krafttillgångar utbyggas så, 
att en årlig belastningsstegring på cirka 600 MkWh/år kan bemästras.

Vattenfallsstyrelsen har gjort följande kalkyl för kraftbalansen under 
budgetåret 1953/54. Därvid förutsättes, att nuvarande byggnadsprogram full
följes enligt föreliggande planer, vilket bl. a. innebär, att båda aggregaten 
i Kilforsen tagas i drift under år 1953.

Kraftbalans för budgetåret 1953/54.

Alt. 1. Belastningsökning 400 MkWh/år Mk Wh//år
Kraftproduktion Torrår Normalår
Vattenkraft ......................................................... 8 250 9 500
Ångkraft .............................................................. 400 50

8 650 9 550

Belastning
Belastning exkl. elektriska ångpannor... . 
Elektriska ångpannor.......................................

8 600 
50

8 600 
950

8 650 9 550

Alt. 2. Belastningsökning 600 MkWh/år 
Kraftproduktion

Mk Wh/år
Torrår Normalår
8 250 9 750

Ångkraft .............................................................. 600 350

8 850 10 100

Belastning
Belastning exkl. elektriska ångpannor. ... 
Elektriska ångpannor .....................................

10 000 
50

10 000 
100

10 050 10 100

Brist 1 200 —

Vattenfallsstyrelsen sammanfattar sina beräkningar på följande sätt
Vid en belastningsökning på 400 MkWh/år kommer nuvarande utbygg- 

nadsprogram att medgiva täckning av kraftbehoven även vid vattenbrist un
der förutsättning att erforderliga bränslekvantiteter kunna erhållas.

Om belastningsökningen skulle bli 600 MkWh/år, kan kraftbehovet till
godoses under normalår men därför erfordras en betydande tillsats ång
kraft. Under torrår uppstår trots maximal ångkraftalstring ett avsevärt un
derskott, som icke kan täckas.

Av de framlagda alternativa kraftbalanserna framgår, fortsätter styrelsen, 
att det nuvarande utbyggnadsprogrammet bör planenligt fullföljas. Av vissa
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skäl skulle det vidare vara önskvärt, att åtminstone Kilforsens första aggre
gat bleve färdigställt ett år tidigare än enligt planen och att ytterligare en 
ny kraftstation kunde tagas i drift år 1953. Detta har emellertid icke ansetts 
möjligt.

Med hänsyn till den fortsatta belastningsökningen på 400 å 600 MkWh/år, 
som får förutses efter budgetåret 1953/54, är det enligt styrelsen nödvändigt 
att till år 1954 färdigställa en ny vattenkraftstation. Tekniska möjligheter 
härför finnas, men utbyggnaden måste beslutas redan i början av 1949. Den 
kraftstation, som ligger närmast i utbyggnadsprogrammet, är Bergeforsen i 
Indalsälven, varifrån vattenfallsstyrelsens andel skulle utgöra omkring 400 
MkWh/år. Styrelsen föreslår därför, att Bergeforsens utbyggnad beslutas 
med sikte på att stationen skall kunna tagas i drift år 1954.

Vattenfallsstyrelsen framhåller vidare, att bristen på maskiner till de nya 
kraftstationerna kommer att medföra en effektbrist, som kan bli kännbar 
redan år 1952. Styrelsen föreslår därför viss ytterligare utbyggnad av Kil
forsens kraftstation, så att ett tredje aggregat kan tagas i drift redan år 
1954. Därjämte böra regleringarna i Fjällsjöälven färdigställas till dess i 
sådan utsträckning, att bättre årsreglering och fullständig dygns- och vecko- 
reglering är möjlig vid Kilforsen.

Vattenfallsstyrelsen meddelar, att bl. a. vissa nu förutsedda förseningar 
i generatorleveranserna för under byggnad varande kraftstationer komma 
att ofördelaktigt påverka krafttillgången under de närmaste åren. Beträf
fande de av styrelsen förutsedda följderna härav torde få hänvisas till pro
positionen (s. 87).

En sammanställning av de för budgetåren 1947/48 och 1948/49 anvisade 
samt å tilläggsstat till riksstaten för sistnämnda budgetår och å riksstaten 
för budgetåret 1949/50 äskade anslagen under statens vattenfallsverk visar 
följande siffror.

1947/48 1948/49 1949/50
tusental kronor

Vatten- och ångkraftverk samt regleringsar-
beten i egen regi............. .............................. 49 650 42 800 

+ 10 1001
74 400

Distributionsanläggningar . .............................. 60 700 57 000 
+ 10 0001

60 000

Övrigt...................................... .............................. 3 500 7 231 
+ 1 5001

7 700

Summa kronor 113 850 128 631 142 100

Beträffande byggnadsarbetena i egen regi förklarar styrelsen det höga 
beloppet för nästa budgetår med att tre stora byggen — Hölleforsen, Har- 
språnget och Kilforsen — då komma att samtidigt befinna sig i den mitt
period, då medelsförbrukningen per år är störst. Enligt vad genomförda 
undersökningar visa, går medelsbehovet under de närmast följande åren 
ned till en lägre nivå. För distributionsanläggningar åter uppträder ett topp-

1 Äskat å tilläggstat.
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värde under budgetåret 1948/49, beroende på viss koncentrering av material- 
och apparatanskaffningen i kombination med stor byggnadsverksamhet.

över vattenfallsstyrelsens anslagsäskanden ha utlåtanden avgivits av ar
betsmarknadsstyrelsen och industrikommissionen (s. 88—90).

Departementschefen erinrar inledningsvis om att vattenfallsstyrelsens av 
statsmakterna godkända program för utbyggnad av verkets kraftproduktion 
sträcker sig i tiden fram till budgetåret 1953/54 och omfattar fullföljande 
av kraftstationsbyggnaderna vid Forsmoforsen, Hölleforsen, Harsprånget 
och Kilforsen, deltagande i utbyggnaden av Jösseforsen, utvidgning av Stads- 
forsens kraftstation och Västerås ångkraftstation samt fortsatta sjöregle
ringar inom Dalälvens, Indalsälvens och Ångermanälvens flodområden. Här
till ansluter sig en plan för utbyggnad av kraftdistributionen, vilken inne
fattar bl. a. fortsatta arbeten på stamlinjen för 380 kV från Harsprånget 
till Hallsberg. Även om detta program genomföres i avsedd takt och de 
kommunala och enskilda kraftproducenterna fullfölja sina utbyggnadspla- 
ner måste man likväl räkna med betydande svårigheter för kraftförsörj
ningen under de tre nästkommande vintrarna. Därtill kommer att kraftba
lansen för budgetåret 1953/54 enligt centrala driftledningens maximiprog- 
nos för belastningen ter sig avsevärt ogynnsammare än tidigare antagits. 
Under normalår skulle kraftbehovet kunna tillgodoses endast med en bety
dande tillsats av ångkraft, och under torrår skulle en brist på 1 200 MkWh 
uppkomma trots full ångkraftproduktion.

I anslutning härtill har departementschefen anfört följande.
Mot bakgrunden av det anförda finner jag ofrånkomligt, att vattenfalls

styrelsens nuvarande utbyggnadsprogram fullföljes i den takt, som förhål
landena medgiva. På grund av kostnadsstegringar och andra omständig
heter har behov uppkommit av tilläggsanslag redan för innevarande bud
getår. Jag tillstyrker, att erforderliga anslag å tilläggsstat äskas av riks
dagen, nämligen 0,6 miljon kronor till det sjätte maskinaggregatet i Väs
terås ångkraftstation, 2 miljoner kronor till utbyggnad av samma kraftsta
tion, 3,5 miljoner kronor till kraftstationen vid Harsprånget och 5,5 miljoner 
kronor till regleringsåtgärder i Ångermanälvens flodområde samt 10,o mil
joner kronor till distiäbutionsanläggningar. Härom gör jag hemställan se
nare i dag. Jag tillstyrker vidare, att arbetena på Kilforsens kraftstation 
inriktas på att även den tredje generatorn skall kunna tagas i drift så snart 
leverans kan erhållas. Härigenom kommer ett behövligt tillskott av topp
effekt att erhållas. Jag biträder även ett av styrelsen framlagt förslag om 
ökning av fallhöjden vid Harsprångets kraftstation samt förstoring av tur
binerna och avloppstunneln. Vattenfallsstyrelsens anslagsbehov under nästa 
budgetår för genomförande av kraftverksprogrammet uppgå till 1,3 miljon 
kronor för kraftstationen vid Jösseforsen, 3,6 miljoner kronor för den nya 
ångpannan i Västerås ångkraftstation och 5,3 miljoner kronor för utbygg
naden av denna station, 10,5 miljoner kronor för kraftstationen vid Hölle
forsen, 0/. miljon kronor för det tredje maskinaggregatet i Stadsforsens 
kraftstation, 0,5 miljon kronor för kraftstationen vid Forsmoforsen, 18,5 
miljoner kronor för kraftstationen vid Kilforsen och 22 miljoner kronor för 
kraftstationen vid Harsprånget. Jag kommer i det följande att hemställa, 
att dessa anslagsbelopp äskas av riksdagen. Jag kommer vidare att till
styrka medelsanvisning med 0,3 miljon kronor till reglering av sjöar i Dal-

Bihang till riksdagens protokoll 19U9. fi samt. Nr .9.
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älvens flodområde, l,o miljon kronor till regleringsåtgärder i Indalsälvens 
flodområde samt 9,o miljoner kronor till fortsatta regleringsåtgärder i Ång
ermanälvens flodområde. Det till distributionsanläggningar äskade ansla
get å 60 miljoner kronor, vilket jag senare kommer att tillstyrka, är lika
ledes erforderligt för utbyggnaden av distributionsnätet i anslutning till 
kraftverksutbyggnaderna och den fortgående elektrifieringen i landet.

Vattenfallsstyrelsen har i år föreslagit, att beslut fattas om en ny kraft
station vid Bergeforsen. Utbyggnaden, vilken skall verkställas av Bergefor- 
sens kraftaktiebolag vari staten äger 60 % av aktierna, är avsedd att på
börjas sommaren 1949 och det första aggregatet skulle i så fall kunna tagas 
i drift under 1954. Av de prognoser som upprättats rörande kraftbalansen 
budgetåret 1953/54 framgår, att denna kraftstation, vilken fullt utbyggd 
beräknas giva 665 MkWh/år, så vitt nu kan bedömas blir behövlig vid den 
angivna tiden. På grund härav böra medel stå till Kungl. Maj :ts förfogande 
för aktieteckning i och utlämnande av lån till bolaget, så att detta får möj
lighet att utlägga industribeställningar och påbörja utbyggnaden under 
nästa budgetår. Jag tillstyrker, att, i enlighet med vattenfallsstyrelsens för
slag, sammanlagt 6 miljoner kronor anvisas. Slutlig ställning till frågan, 
när utbyggnaden skall igångsättas, bör ej tagas förrän i samband med pröv
ningen av blivande ansökan om byggnadstillstånd för arbetena.

Utskottet. Tidigare har man räknat med att kraftförbrukningen under den 
närmaste tiden kunde komma att för hela landet stiga med 800 MkWh/år. 
Med beslutat utbyggnadsprogram beräknades balans mellan tillgång och 
efterfrågan erhållas budgetåret 1953/54. Nyligen verkställd undersökning 
ger emellertid vid handen att den totala belastningen kan komma att öka 
med i genomsnitt 1 200 MkWh/år under de närmaste fem åren. Vid sådant 
förhållande anser utskottet i likhet med departementschefen att vattenfalls
styrelsens utbyggnadsprogram bör fullföljas i så snabb takt som förhållan
dena medgiva. Utskottet, som i annat sammanhang denna dag tillstyrker 
anvisande å tilläggsstat av tillhopa 21,6 miljoner kronor till under byggnad 
varande kraftstations- och distributionsanläggningar, tillstyrker här Kungl. 
Maj :ts förslag för nästa budgetår i fråga om dessa arbeten. Utskottet till
styrker vidare att utbyggnadsprogrammet för Kilforsens kraftstation utökas 
till att avse insättande snarast möjligt jämväl av den tredje generatorn samt 
att fallhöjden vid Harsprångets kraftstation ökas och att turbinerna och av- 
loppstunneln förstoras. De framlagda förslagen i fråga om regleringsåt
gärder och distributionsanläggningar ha icke heller föranlett erinringar från 
utskottets sida.

Förslag framlägges nu om utbyggnad av ytterligare en kraftstation, Berge- 
forsens kraftstation, till en beräknad kostnad av 55 miljoner kronor. Utbygg
naden kommer att verkställas av Bergeforsens kraftaktiebolag, i vilket bo
lag staten äger 60 % av aktierna, men i vattenfallsstyrelsens regi. Utskottet 
tillstyrker Kungl. Maj :ts förslag om anvisande för nästa budgetår av anslag 
om tillhopa 6 miljoner kronor för aktieteckning i och utlämnande av lån 
till bolaget.

Under förevarande punkt hemställer utskottet,

att riksdagen må i skrivelse till Kungl. Maj :t giva tillkän
na vad utskottet anfört.
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20 :o) Kraftstationer m. m. Kungl. Maj :t har (punkt 20, s. 92—99) föreslagit 
riksdagen att till vissa i statsrådsprotokollet angivna kraftstationer in. m. 
för budgetåret 1949/50 anvisa investeringsanslag å tillhopa 68 300 000 kro
nor.

Vattenfallsstyrelsens investeringsprogram för kraftstationer in. m. upp
tar för budgetåret 1949/50 följande företag.

Beräknad Tidigare Äskat
anslag

1949/50kostnad anvisat
t u s e n t a 1 kr o n o r

Kraftstation vid Jösseforsen........................ 4 400 2 300 1 300
Ny ångpanna i Västerås ångkraftstation.. 7 600 4 000 3 600
Utbyggnad av Västerås ångkraftstation .. 15 000 3 2001 5 300

Kraftstation vid Hölleforsen........................ 48 000
+ 2 0003 

33 500 10 500
Ett tredje maskinaggregat i Stadsforsens 

kraftstation ................................................... 8 600 1 500 600
Kraftstation vid Bergeforsen........................ 33 000 — 6 000

» » Forsmoforsen ................... 34 700 34 200 500
» » Kilforsen ............................ 93 000 9 500 18 500
» :> Harsprånget........................ 108 000 55 700- 22 000

+ 3 5003
Summa kronor 68 300

Beträffande den närmare motiveringen för medelsäskandena torde få 
hänvisas till propositionen (s. 92—99).

Departementschefen har tillstyrkt vattenfallsstyrelsens förslag.

Utskottet får, under hänvisning till vad utskottet under punkten 19 :o) 
anfört, med tillstyrkande av Kungl. Maj :ts förslag hemställa,

att riksdagen må för budgetåret 1949/50 anvisa följande
investeringsanslag, nämligen

a) Kraftstation vid Jösseforsen...........  1 300 000 kronor,
b) Ny ångpanna i Västerås ångkraft

station .............................................................. 3 600 000 kronor,
c) Utbgggnad av Västerås ångkraft

station ............................................................. 5 300 000 kronor,
d) Kraftstation vid Hälleforsen............ 10 500 000 kronor,
e) Ett tredje maskinaggregat i Stads-

forsens kraftstation ....................................... 600 000 kronor,
f) Kraftstation vid Forsmoforsen.... 500 000 kronor,

1 inklusive 700 000 kronor ur dispositionsanslaget.
> 400 000 > från äldre anslag.

3 Äskat A tilläggsstat för budgetåret 1948/49.
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g) Kraftstation vid Kilforsen................ 18 500 000 kronor,
h) Kraftstation vid Harsprånget .... 22 000 000 kronor,
i) Teckning av aktier i Bergeforsens

kraftaktiebolag ........................................... 2 160 000 kronor,
j) Lån till Bergeforsens kraftaktie

bolag .................................................................. 3 840 000 kronor.

21 :o) Regleringsföretag. Kungl. Maj :t har (punkt 21, s. 100—103) föreslagit 
riksdagen att till vissa i statsrådsprotokollet angivna regleringsföretag för 
budgetåret 1949/50 anvisa investeringsanslag å tillhopa 10 300 000 kronor.

Vattenfallsstyrelsen har beräknat anslagsbehovet för nästa budgetår på 
sätt närmare framgår av följande sammanställning.

Tidigare Äskat anslag 
anvisat 1949/50

tusental kronor
Reglering av sjöar inom Dalälvens flodområde............... 2001 300
Regleringsåtgärder i Indalsälvens flodområde ............... 9 3911 2 3 1 000
Regleringsåtgärder i Ångermanälvens flodområde........... 19 000 9 000

+ 5 5. iO3_____________
Summa kronor 10 300

Beträffande frågan om regleringsåtgärder i Indalsälvens flodområde fram
håller vattenfallsstyrelsen följande.

På grundval av uppgifter från Indalsälvens regleringsförening, lämnade 
under augusti 1948, beräknas anslagsbehovet den 30 juni 1950 uppgå till 
13 300 00Ö kronor, det vill säga 3 910 000 kronor utöver hittills föreliggande 
anslag. Den väsentligaste delen av det tillkommande anslagsbehovet utgöres 
av kapitalandel i befintliga regleringar för Hölleforsens kraftstation. Sam
tidigt därmed erhållas återbetalningar för Stadsforsen och Midskogsforsen, 
men det resulterande nettobeloppet blir ca 2 800 000 kronor. Ytterligare ca 
800 000 kronor skola inbetalas som kapitalandel för de tre kraftstationerna 
i ett nytt av regleringsföreningen igångsatt företag, Näldsjöns reglering. 
Återstoden hänför sig till fortsatt inbetalning för korttidsregleringarna. Till 
anslaget ha överförts 530 000 kronor från anslaget till Kraftstation vid Mid
skogsforsen. Beloppet utgör av korttidsregleringen betingad ersättning till 
Midskogsanläggningen.

Styrelsen hemställer, att riksdagens medgivande inhämtas angående sta
tens deltagande i Näldsjöns reglering.

Styrelsens slutliga kapitalandel i denna reglering beräknas av reglerings
föreningen till 860 000 kronor och den sammanlagda genomsnittliga kraft
vinsten vid Midskog, Stadsforsen och Hölleforsen blir 9 MkWh/år under 
lågvattentid. Vid därav följande relation mellan vinst och uppoffring är 
regleringen ekonomiskt motiverad.

På grund av de förseningar av generatorleveranser som nu äro kända

1 Avser endast Siljans utvidgade reglering.
2 Inklusive 53^ 000 kronor överflyttade från anslaget till kraftstation vid Midskogsforsen.
3 Äskat å tilläggsstat för budgetåret 1948/49.
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kommer huvudparten av kapitalandelarna för Hölleforsen att förskjutas till 
budgetåret 1950/51, varigenom medelsbehovet för budgetåret 1949/50 mins
kas till omkring 1 000 000 kronor.

I fråga om motiveringen för övriga anslagsäskanden under förevarande 
rubrik torde få hänvisas till propositionen.

Departementschefen har tillstyrkt vattenfallsstyrelsens förslag.

Utskottet får, under hänvisning till vad utskottet under punkten 19 :o) 
anfört, med tillstyrkande av Kungl. Maj :ts förslag hemställa,

att riksdagen må
I) för budgetåret 1949/50 anvisa följande investeringsan- 

slag, nämligen
a) Reglering av sjöar inom Dalälvens

flodområde ......................................................... 300 000 kronor,
b) Regleringsåtgärder i Indalsälvens

flodområde ......................................................... 1 000 000 kronor,
c) Regleringsåtgärder i Ångermanäl

vens flodområde .............................................. 9 000 000 kronor;
II) medgiva vattenfallsstyrelsen att deltaga i regleringen 

av Näldsjön i Indalsälvens flodområde.

22 :o) Distributionsanläggningar och därmed sammanhängande arbeten vid 
statens kraftverk. Kungl. Maj:t har (punkt 22, s. 103—105) föreslagit riksda
gen att till Distributionsanläggningar och därmed sammanhängande arbeten 
vid statens kraftverk för budgetåret 1949/50 anvisa ett investeringsanslag av 
60 000 000 kronor.

För ifrågavarande ändamål har för budgetåret 1948/49 anvisats 57 000 000 
kronor. Därutöver har vattenfallsstyrelsen hemställt om ett anslag av 
10 000 000 kronor å tilläggsstat för innevarande budgetår.

För budgetåret 1949/50 förutser styrelsen en medelsförbrukning av 
60 000 000 kronor. Beloppet är högt men dock betydligt mindre än den be
räknade sammanlagda åtgången under innevarande budgetår. Den väsent
ligaste delen av det, nämligen cirka 25 miljoner kronor, faller på 380 kV 
överföringen Har språnget—Hallsberg, trots att jämväl anslaget på tilläggs
stat för innevarande budgetår anses taget i anspråk för denna anläggning. 
Ytterligare betydande belopp, nämligen cirka 9 miljoner kronor samman
lagt, äro betingade av den kraftöverföring på stamlinjenätet, som vatten
fallsstyrelsen skall utföra åt kommunala och enskilda företag. Därvid är 
att märka, att därutöver jämväl 380 kV överföringen Harsprånget—Halls
berg kan sägas bli tagen i anspråk för nämnda transitering, ehuru någon 
exakt kostnadsdel härför icke kan angivas. Vattenfallsstyrelsen har där
jämte medräknat ett första belopp för en andra 380 kV ledning ned till 
Mellansverige. Med samma utgångspunkter i fråga om kraftförbrukningens 
utveckling, som legat till grund för förslagen om vattenkraftsutbyggnader
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och regleringar, beräknas en sådan ledning behöva färdigställas till år 1953. 
Sträckning och utförande äro ännu icke fastställda, men vissa förberedel
ser och materialanskaffningar torde behöva göras redan under budgetåret 
1949/50. I övrigt omfattar programmet fullföljande och avslutande av re
dan pågående arbeten samt ytterligare förstärkningar av ledningsnätet, er
forderliga på grund av den ständigt stegrade kraftavsättningen.

Departementschefen bär biträtt vattenfallsstyrelsens förslag.

Utskottet får, under hänvisning till vad utskottet under punkten 19 :o) an
fört, med tillstyrkande av Kungl. Maj:ts förslag hemställa,

att riksdagen må till Distributionsanläggningar och där
med sammanhängande arbeten vid statens kraftverk för 
budgetåret 1949/50 anvisa ett investeringsanslag av 
60 000 000 kronor.

23:o) Diverse anslag. Kungl. Maj:t har (punkt 23, s. 105—109) före
slagit riksdagen att dels för budgetåret 1949/50 anvisa följande investerings
anslag, nämligen till Inköp av vattenfall och fastigheter 500 000 kronor, till 
Förvärv av enskilda företag för elektrisk distributionsverlcsamhet 1 000 000 
kronor och såsom Statens vattenfallsverks dispositionsanslag 2 000 000 kro
nor, dels ock bemyndiga fullmäktige i riksgäldskontoret att för beredande 
av ytterligare rörelsekapital åt statens vattenfallsverk tillhandahålla en från 
25 000 000 till 45 000 000 kronor ökad rörlig kredit.

Det för nästa budgetår begärda anslaget till inköp av vattenfall 
och fastigheter innebär oförändrad medelsanvisning. Vattenfallssty
relsen har framhållit, att ytterligare inköp av betydande omfattning äro att 
förutse för de närmaste åren.

Det vid tiden för statsverkspropositionen avgivande å anslaget till för
värv av enskilda företag för elektrisk distribu
tions verksam het disponibla beloppet utgjorde 1 614 009 kronor. Med 
hänsyn till vissa planerade, mera omfattande förvärv anser styrelsen det 
önskvärt, att anslaget får ett tillskott av 1 000 000 kronor för nästa budgetår.

Behållningen på statens vattenfalls ve rks dispositions
anslag uppgick den 1 juli 1948 till 6 958 537 kronor. Det för nästa 
budgetår äskade beloppet innebär oförändrad medelsanvisning.

1948 års riksdag biföll ett förslag i statsverkspropositionen (bil. 27, p. 24) 
om höjning av vattenfallsverkets rörelsekredit hos riksgäldskonto
ret från 10 miljoner till 25 miljoner kronor. Hela den rörliga krediten är 
nu tagen i anspråk.

För innevarande budgetår förutser vattenfallsstyrelsen en ytterligare 
uppgång av kreditbehovet med intill 15 miljoner kronor. Huvudparten här
av är betingad av oljelagringen i den nya anläggningen i Flaxenvik. För 
täckning av det nya och det vid budgetårsskiftet förefintliga behovet hem
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ställer vattenfallsstyrelsen om en ökning av den rörliga krediten med 20 
miljoner kronor, alltså till 45 miljoner kronor.

Fullmäktige i riksgäldskontoret ha avgivit utlåtande över vattenfallssty
relsens framställning angående utvidgad rörelsekredit (s. 107—108).

Departementschefen har tillstyrkt vattenfallsstyrelsens under denna 
punkt omförmälda förslag. Departementschefen har dock förutsatt att kre
diten skall komma att tagas i anspråk endast då så är oundgängligen nöd
vändigt.

Utskottet, som icke funnit anledning till erinran mot Kungl. Maj :ts för
slag, hemställer,

att riksdagen må
I) för budgetåret 1949/50 anvisa följande investeringsan-

slag, nämligen
a) Inköp av vattenfall och fastigheter 500 000 kronor,
b) Förvärv av enskilda företag för elek

trisk distributionsverksamhet ..................... 1 000 000 kronor,
c) Statens vattenfallsverks dispositions-

anslag .................................................................. 2 000 000 kronor;
II) bemyndiga fullmäktige i riksgäldskontoret att för be

redande av ytterligare rörelsekapital åt statens vattenfalls- 
verk tillhandahålla en från 25 000 000 till 45 000 000 kronor 
ökad rörlig kredit.

Luftfartsfonden.

24:o) Luftfartens markorganisation. Kungl. Maj :t har (punkt 24, s. 110—■ 
—121) föreslagit riksdagen att till luftfartens markorganisation för budget
året 1949/50 anvisa investeringsanslag å tillhopa 5 000 000 kronor.

Kungl. Maj:ts förevarande förslag ävensom de för innevarande budgetår 
för hithörande ändamål anvisade anslagen framgå av följande sammanställ
ning:

1048/49 1949/50
Markförvärv ...................................................................... 1 000 0001 1 000 000
Flygfältsbyggen ............................................................. 1 500 000 1 500 000
Byggnader ........................................................................... 2 300 000 400 000
Radiofyrar ........................................................................... 850 000
Belysningsanläggningar ................................................ 1 700 000 250 000
Fordon, maskiner och redskap .................................. 200 000 —-

Luftfartsväsendets dispositionsanslag ..................... 1 000 000 1 000 000

Summa kronor 7 700 000 5 000 000
1 Anvisat å tilläggsslat.
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Vid utgången av budgetåret 1947/48 förelåg å tidigare anvisade anslag en 
behållning av i runt tal 31,4 miljoner kronor. Den 1 juli 1948 fanns sålunda 
ett sammanlagt belopp av omkring 38,i miljoner kronor tillgängligt för på
gående och nya arbeten in. in. Investeringsutgifterna för luftfartens mark
organisation stannade under budgetåret 1947/48 vid i runt tal 12,i miljoner 
kronor.

Luftfartsstyrelsen har i skrivelse den 31 augusti 1948 äskat anslag för 
nästa budgetår till investeringar i luftfartsfonden med tillhopa 11 625 000 
kronor.

Yttranden över styrelsens framställning ha avgivits av aktiebolaget Aero- 
transport, Svensk interkontinental lufttrafik aktiebolag, statens industri
kommission och arbetsmarknadsstyrelsen (s. 117 och 118).

Departementschefen har gjort följande allmänna uttalande rörande in
vesteringsprogrammet för nästa budgetår.

Den ekonomiska kris, som under år 1948 drabbat den civila luftfarten i 
allmänhet, har för den svenska civila luftfartens vidkommande föranlett ett 
flertal rationaliseringsåtgärder i lufttrafikföretagens verksamhet. Sålunda 
har lufttrafiken omlagts samt behovet av materiel och personal anpassats 
efter trafikens omfattning. Såsom ett led i rationaliseringen ingår samman
förandet av aktiebolaget Aerotransport och Svensk interkontinental luft
trafik aktiebolag i ett företag. Flygbolagen ha i viss utsträckning uppskjutit 
eller helt skrinlagt planer på nya investeringar i byggnader och anläggningar.

Även för markorganisationens del måste — som jag framhållit i förra 
årets statsverksproposition — hänsyn tagas till det förändrade läge som in
trätt för luftfarten samt till önskvärdheten av att begränsa investerings
verksamheten över huvud.

Den största posten i luftfartsstyrelsens investeringsprogram utgöres av 
arbetena å storflygplatsen vid Halmsjön. Dessa arbeten komma under inne
varande vinter att föras fram till ett stadium, vid vilket ett avbrott kan ske 
utan att därigenom några skador behöva uppkomma på vad som redan ut
förts. Enligt de beräkningar, som ligga till grund för den i annat samman
hang framlagda investeringsbudgeten för byggnads- och anläggningsverk- 
samheten 1949, skola arbetena vid Halmsjön, med vissa mindre undantag, 
tills vidare nedläggas under året. Om förhållandena därtill föranleda torde 
frågan om återupptagande av arbetena senare få anmälas för Kungl. Maj :t 
såsom byggnadstillståndsärende. Tillgängliga anslagsmedel torde vara till
räckliga, varför någon ytterligare medelsanvisning ej erfordras för nästa 
budgetår.

Även beträffande övriga delar av luftfartsstyrelsens investeringsprogram 
synes det nödvändigt att begränsa arbeten och anskaffningar till de mest 
angelägna ändamålen.

Under anslaget till markförvärv äskas medel, 1 miljon kronor, för 
fortsatta markförvärv för storflygplatsen vid Halmsjön. Å tilläggsstat för 
innevarande budgetår erfordras för samma ändamål likaledes 1 miljon kro
nor. Det ökade medelsbehovet föranledes av att ytterligare vissa markom
råden erfordras på grund av ändrade banlägen å flygplatsen.

Av det av Kungl. Maj:t äskade beloppet till flygfältsbyggen avse 
500 000 kronor breddning av plattformen framför aktiebolaget Aerotrans- 
ports hangarer in. in. å Bromma flygplats samt 1 miljon kronor sprängnings-
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och utvidgningsarbeten å Torslanda flygplats. Kungl. Maj:t har härvid biträtt 
luftfartsstyrelsens förslag att lösa Göteborgs flygplatsfråga genom en ut
vidgning och förbättring av Torslanda flygplats. Ett annat alternativ till 
flygfältsfrågans slutliga lösning, nämligen att anlägga en ny flygplats vid 
Vättlefjäll nordost om Göteborg, har icke kunnat förordas med hänsyn till 
att stora kapitalinvesteringar under nuvarande förhållanden synts vara ute
slutna.

I detta sammanhang anmäles, att Kungl. Maj :t genom beslut den 14 no
vember 1947 bemyndigat byggnadsdelegationen för storflygplatsen att till
kalla vissa experter för att verkställa förberedande planläggning av de till 
flygplatsen angränsande områden, vilka kunna behöva reserveras för fram
tida, av flygplatsens tillkomst föranledd bebyggelse, samt att Kungl. Maj :t 
förklarat, att utgifterna för planläggningsarbetet skola bestridas av till dele
gationens förfogande ställda medel. Anslaget till Flygfältsbyggen har tagits 
i anspråk för detta ändamål.

Det för byggnader äskade beloppet, 400 000 kronor, avser fortsätt- 
ningsanslag för uppförande av en brandstation med garage- och förrådsut- 
rymmen å Bromma flygplats, till vilket ändamål för innevarande budgetår 
anvisats 600 000 kronor.

Av det begärda anslaget till radiofyrar avse 750 000 kronor slut- 
likvid och installering av fem av åtta återstående, redan beställda radio
fyrar, 30 000 kronor förbättring av direkttelefonnätet mellan trafikflygplat
serna och 70 000 kronor diverse mindre arbeten.

Av det till belysnings anläggningar äskade beloppet belöpa 
150 000 kronor å anskaffning av högintensitetsljus till Bromma flygplats och 
100 000 kronor å kompletteringsarbeten beträffande fältbelysningen å flyg
platserna.

Utskottet. För markförvärv för storflygplatsen vid Halmsjön har riks
dagen tidigare (å tilläggsstat I till riksstaten för budgetåret 1946/47) an
visat 3 miljoner kronor. Vid anmälan av propositionen nr 379 till 1946 års 
riksdag angående byggande av en storflygplats m. in. anmälde föredragande 
departementschefen att kostnaderna för flygplatsen beräknats till inemot 
90 miljoner kronor. I anslutning därtill framhöll departementschefen, att 
det låge i sakens natur att kostnadsberäkningen på grund av arbetenas art 
och omfattning måste vara tämligen osäker. Oavsett framtida ändringar i 
den allmänna prisnivån kunde den slutliga kostnaden på grund av för
hållanden, som icke kunde överblickas, komma att i icke oväsentlig grad 
över- eller underskrida angivna belopp. Kostnadsramen för storflygfältets 
anläggande varken kunde eller borde därför slutligt fixeras. Det vore också 
att märka, att andra utbyggnadsetappen icke innebure utbyggnad av längre 
banor än för huvudbanan 2 550 in och för de tre bibanorna 2 150 m. Flyg
platsutredningens rekommendationer innebure längder av 3 100 in respek
tive 2 500 in. Alldeles uteslutet vore därför icke, att det framdeles kunde visa 
sig oundgängligen nödvändigt alt ytterligare utbygga banorna. Förhållan
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dena vid Halinsjön vore sådana, att vissa av banorna för rimliga kostnader 
kunde vid behov avsevärt utökas.

I nu förevarande proposition har anmälts att det totala markbehovet för 
storflygplatsen på grund av ändrade banlägen blivit väsentligt större än 
vad ursprungligen beräknats. För markförvärvens genomförande erfordras 
därför ytterligare 2 miljoner kronor, därav 1 miljon å tilläggsstat för budget
året 1948/49.

Enligt vad utskottet inhämtat från byggnadsdelegationen för storflygplat
sen utgick man vid uppgörandet av den preliminära kostnadsberäkningen 
för flygplatsen, vilken måste utföras innan mätningarna å platsen slutförts 
och innan den slutliga belägenheten av banorna fastställts, från vissa ban- 
lägen, vilka visat sig möjliga redan vid de förberedande rekognosceringarna. 
Härvid antogs största banlängden till 2 150 in och övriga banlängder till 
1 800 in. Med ledning av denna preliminära planlösning uppskattade luft- 
fartsstyrelsen medelsbehovet för markförvärv till sammanlagt 3 miljoner 
kronor. Sedan undersökningarna å marken i stort sett avslutats och en 
mångfald olika banlägen undersökts samt mass- och kostnadsberäknats 
bestämde sig byggnadsdelegationen slutligen — efter att ha inhämtat ytt
rande från luftfartsstyrelsen, ABA-SILA och chefen för flygvapnet samt 
sedan bansystemet underställts jämväl amerikansk expertis — för ett nytt 
bansystem och justerade omfattningen av det område som behövde inköpas 
med hänsyn härtill. Sedan dess har av olika skäl och vid flera tillfällen 
området varit föremål för ytterligare jämkningar. Härvid har hänsyn tagits 
till att banlängden för öst—västbanan bestämts till 2 550 in och nord—syd- 
banan beräknats till 2 150 in samt de båda övriga till 1 800 in. Även ut
vidgningsmöjligheterna ha därvid medtagits i beräkningen liksom även i 
viss utsträckning behovet av mark dels för sådan bebyggelse av mycket be
gränsad omfattning som måste finnas alldeles i närheten av platsen för viss 
särskild personal, dels ock i någon mån för framdragandet av kommunika
tionslinjer till platsen. Under hänsynstagande jämväl till inträffad prissteg
ring ha erforderliga markförvärv nu beräknats draga en kostnad av 5 mil
joner kronor.

Utskottet finner överraskande att kostnaderna för de för storflygplatsen 
erforderliga markförvärven nu bedömas så avsevärt överstiga de för några 
år sedan beräknade. De ändrade planerna beträffande banlägena beräknas 
emellertid, enligt vad utskottet vidare inhämtat, icke medföra ökade an
läggningskostnader för flygfältet. En förutsättning för en i sin helhet lyck
lig lösning av flygplatsfrågan lärer emellertid vara att redan från början 
för projektet erforderlig mark kan disponeras. Utskottet har därför icke 
något att erinra mot att å tilläggsstat till riksstaten för innevarande bud
getår och å riksstaten för nästa budgetår äskade anslag, tillhopa 2 miljo
ner kronor, anvisas.

Vad departementschefen anfört rörande den takt i vilken arbetena med 
storflygplatsens färdigställande bör fullföljas och beträffande nödvändig
heten att i nuvarande läge begränsa luftfartsstyrelsens investeringsprogram
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i övrigt till de niest angelägna ändamålen har icke heller föranlett till er
inringar från utskottets sida. Det av departementschefen förordade pro
grammet för investeringsverksamhetens fortsatta bedrivande ävensom de
partementschefens anslagsäskanden för programmets finansiering under 
innevarande och nästa budgetår tillstyrkas av utskottet.

Under åberopande av vad utskottet sålunda anfört får utskottet i föreva
rande sammanhang hemställa,

att riksdagen må för budgetåret 1949/50 anvisa följande
investeringsanslag, nämligen

a) Markförvärv ........................................... 1 000 000 kronor,
b) Flygfältsbyggen ..................................... 1 500 000 kronor,
c) Byggnader ................................................ 400 000 kronor,
d) Radiofyrar .............................................. 850 000 kronor,
e) Belysning sanläggningar .................... 250 000 kroonr,
f) Luftfartsväsendets disposiiionsanslag 1 000 000 kronor.

Diverse kapitalfonder.
Väg- och vattenbyggnadsverkets förrådsfond.

25 :o) Garage- och förrådsbyggnader m. m. Kungl. Maj :t har (punkt 29, s. 
133—135) föreslagit riksdagen att till Garage- och förrådsbyggnader m. in. 
för budgetåret 1949/50 anvisa ett investeringsanslag av 1 000 kronor.

Under rubriken Förrådsbyggnader in. in. ha för innevarande budgetår 
icke anvisats några medel. Vid utgången av budgetåret 1947/48 fanns å 
anslaget till Smärre byggnadsarbeten, tillbyggnader in. m. en behållning av 
i runt tal 7 672 000 kronor och å övriga anslag under rubriken Förrådsbygg
nader in. in. en behållning av sammanlagt 3 171 000 kronor. Till förfogande 
för innevarande budgetår stå alltså sammanlagt i runt tal 10 843 000 kronor.

I sina den 27 september 1948 dagtecknade petita har väg- och vattenbygg
nadsstyrelsen för nästa budgetår icke äskat några anslag till förråds- eller 
garagebyggnader in. in. Styrelsen föreslår emellertid, att anslaget till Smär
re byggnadsarbeten, tillbyggnader in. m. och övriga anslag under rubriken 
Förrådsbyggnader in. m. sammanslås till ett gemensamt anslag, benämnt 
Garage- och förrådsbyggnader in. in. Styrelsen anmäler vidare att den för 
tillgodoseende av vissa ändamål, för vilka medel icke iinnas tillgängliga un
der förevarande anslag, ämnar begära erforderlig förstärkning av väg- och 
vattenbyggnadsverkets dispositionsanslag.

Över väg- och vattenbyggnadsstyrelsens framställning bar utlåtande av
givits av arbetsmarknadsstyrelsen (s. 134).

Departementschefen har bland annat anfört följande.
Väg- och vattenbyggnadsstyrelsens förslag om sammanförande av de äldre 

anslagen till ett gemensamt anslag överensstämmer i princip med vad jag
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förra året förordade beträffande statens järnvägars investeringsanslag 
(1948 års statsverksproposition, bil. 27, p. 15). De skäl, som styrelsen an
fört för sitt förslag, synas mig bärande och jag finner mig därför böra till
styrka förslaget. Av formella skäl bör ett nytt anslag benämnt Garage- och 
förrådsbyggnader m. in. anvisas med förslagsvis 1 000 kronor. Det torde 
böra ankomma på Kungl. Maj :t att framdeles efter förslag av styrelsen be
sluta oni överflyttning i erforderlig utsträckning av föreliggande anslags
behållningar till det nya anslaget samt om dispositionen av anslagsmedlen 
för olika slag av arbeten. Jag utgår därvid från att Kungl. Maj :t skall vara 
oförhindrad att inom ramen för anvisade medel besluta om höjning av an- 
slagsbeloppet för visst byggnadsföretag utöver vad tidigare anvisat särskilt 
anslag medgiver samt om utbyte av en garage- eller förrådsbyggnad, som 
ingår i det tidigare fastställda programmet, mot en annan. Befogenheten 
att överskrida särskilda anslag har nämligen redan tidigare tillkommit 
Kungl. Maj :t enligt de bestämmelser, som gälla för användningen av dispo- 
sitionsanslaget. Det av statsmakterna fastställda förråds- och garagebygg- 
nadsprogrammet synes icke vara av den art att någon ändring "i statsmak
ternas intentioner skulle uppkomma genom utbyte av ett arbetsobjekt mot 
ett annat av i huvudsak samma karaktär på annan ort.

Vid bifall till vad jag här förordat kommer användningen av det nya an
slaget att, med de begränsningar som betingas av förhållandena på bygg
nadsmarknaden, kunna anpassas efter uppkommande behov i sådan" ut
sträckning att någon särskild förstärkning av dispositionsanslaget icke sy
nes erforderlig.

Utskottet. \id prövningen av väg- och vattenbyggnadsstyrelsens investe
ringsprogram för nästa budgetår har departementschefen funnit sig i an
slutning till de allmänna riktlinjerna för investerings- och valutapolitiken 
böra förorda vissa begränsningar. Departementschefens förslag beräknas 
emellertid för budgetåren 1948/49 och 1949/50 såsom en period möjliggöra 
investeringar som med 4 miljoner kronor överstiga de för budgetåren 1947/ 
48 och 1948/49 beräknade. Härvid har departementschefen för budgetåret 
1949/50 beräknat medelsanvisning erforderlig under anslagen till motor
fordon med 6,5 miljoner kronor och till vägmaskiner in. m. med 7,o miljoner 
kronor samt under dispositionsanslaget med l,o miljon kronor.

Utskottet tillstyrker att förenämnda anslag anvisas med äskade belopp. 
Vad departementschefen förordat med avseende å rätt för Kungl. Maj :t att 
bemyndiga väg- och vattenbyggnadsstyrelsen att ikläda sig betalningsansvar 
för tillhopa 10 miljoner kronor för materiel under anslagsgruppen maskin- 
centralförråd, avsedd att levereras först 1951/52, har icke givit utskottet an
ledning till erinran.

Kungl. Maj :ts förslag att sammanföra äldre under gruppen förråds- och 
garagebyggnader m. in. till specificerade ändamål anvisade anslag till ett 
anslag, benämnt Garage- och förrådsbyggnader in. m., tillstyrkes av utskot
tet. Vad departementschefen i samband därmed förordat föranleder icke nå
gon utskottets erinran. På grund av förefintliga reservationer erfordras un
der anslaget för budgetåret 1949/50 anvisande av allenast ett formellt be
lopp av 1 000 kronor.

Kungl. Maj :ts förslag om anvisande under anslaget till effektförråd av 
2,6 miljoner kronor tillstyrkes av utskottet.
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Under åberopande av vad sålunda anförts får utskottet under förevaran- 
de punkt hemställa,

att riksdagen må till Garage- och förrådsbyggnader m. m. 
för budgetåret 1949/50 anvisa ett investeringsanslag av 1 000 
kronor.

26:o) Maskincent.ralförråd. Kungl. Maj:t har (punkt 30, s. 135—140) före
slagit riksdagen att för budgetåret 1949/50 anvisa följande investeringsan
slag, nämligen till Motorfordon 6 500 000 kronor och till Vägmaskiner in. in. 
7 000 000 kronor.

Under gruppen Maskincentralförråd ha för innevarande budgetår anvisats 
följande anslag, nämligen till Motorfordon 5 000 000 kronor, till Vägmaski
ner m. in. 4 700 000 kronor och till Flytande materiel 750 000 kronor. Be
hållningarna å nämnda anslag utgjorde den 30 juni 1948 respektive 6,4, 5,3 
och 0,8 miljoner kronor.

Väg- och vattenbyggnadsstyrelsen har för nästa budgetår äskat tillhopa 
16 750 000 kronor, varav 6 500 000 kronor avse motorfordon, 9 500 000 kro
nor vägmaskiner in. in. och 750 000 kronor flytande materiel. Medelsäskan
dena fördela sig på följande sätt efter användningsområdena.

Maskiner in. m. för vägunderhållet .................................................... 8 000 000
Maskiner in. m. för vägbyggnader .................................................... 1 500 000
Maskiner in. in. för torrläggningsverksamhet .................................. 1 500 000
Färjor m. m................................................................................................... 750 000
Gemensamma ersättningsanskaffningar ........................................... 5 000 000

Summa kronor 16 750 000

Styrelsen har därjämte hemställt om medgivande att härutöver ikläda sig 
betalningsansvar för materiel till maskincentralförrådet, avsedd att levere
ras under budgetåret 1951/52 intill ett belopp av 12 000 000 kronor.

Beträffande den närmare motiveringen för styrelsens förslag torde få 
hänvisas till propositionen (s. 136 och 137).

Över väg- och vattenbyggnadsstyrelsens framställning ha utlåtanden av
givits av industrikommissionen och arbetsmarknadsstyrelsen (s. 137).

Departementschefen har för nästa budgetår förordat, att anslaget till 
Motorfordon anvisas med av styrelsen äskat belopp. Anslaget är avsett 
för inköp av 200 lastbilar och 100 personbilar, vilka redan beställts inom 
ramen för ett av Kungl. Maj :t lämnat kollektivt beställningsbemyndigande 
å 10 miljoner kronor. Med hänsyn bland annat till att ett genomförande 
av styrelsens investeringsprogram beträffande vägunderhållsarbeten, väg- 
byggnadsverksamhet och torrläggningsverksamhet sannolikt skulle komma 
att kräva en betydande maskinimport, vilken i nuvarande valutaläge bör
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undvikas, har departementschefen ansett att anslaget till Vägmaskiner bör 
begränsas till 7 000 000 kronor. Å anslaget till Flytande materiel erfordras 
enligt departementschefens uppfattning icke någon ytterligare medelsan
visning i år, då investeringsutgifterna för innevarande och nästa budgetår 
torde komma att hålla sig inom ramen för redan tillgängliga medel.

Departementschefen har vidare anfört följande.
I 1948 års statsverksproposition anmälde jag, att väg- och vattenbygg

nadsstyrelsen hemställt om medgivande att ikläda sig betalningsansvar för 
motorfordon och vägmaskiner, avsedda att levereras under budgetåren 
1949/50 och 1950/51, till ett belopp av 10 000 000 kronor för vartdera bud
getåret. Styrelsen har nu för budgetåret 1951/52 begärt ett liknande bemyn
digande intill ett belopp av 12 000 000 kronor. Detta bemyndigande skulle 
omfatta all slags materiel, som ingår i gruppen maskincentralförråd. Av 
vad jag i det föregående anfört torde framgå, att leveransmöjligheterna be
träffande viss materiel, närmast motorfordon, förbättrats och att det vill 
synas som om behovet av att redan under den närmaste tiden lägga ut be
ställningar på sådan materiel för leverans så långt i framtiden som under 
budgetåret 1951/52 icke skulle vara lika trängande som tidigare. Med hän
syn härtill synes det icke uteslutet, att förutbeställningarna skulle kunna 
icke oväsentligt nedbringas. Genom utläggande av beställningar för fram
tida leverans bör man emellertid även i fråga om materiel, å vilken knapp
het ej råder, kunna uppnå fördelar för såväl verket som för leverantörerna. 
Jag finner mig under sådana förhållanden ej böra förorda annan avvikelse 
från styrelsens förslag i denna del än att det åsyftade bemyndigandet be
gränsas till samma belopp som för budgetåren 1949/50 och 1950/51 eller 
10 miljoner kronor. Bemyndigandena för sistnämnda budgetår böra, om 
så skulle visa sig lämpligt, även kunna begagnas för anskaffning av flytan
de materiel. Det torde få ankomma på Kungl. Maj :t att, därest riksdagen 
ej finner anledning till erinran däremot, lämna styrelsen avsett bemyndi
gande i den utsträckning som vid en senare prövning kan befinnas erfor
derlig.

Utskottet. Under hänvisning till vad utskottet under punkten 25 :o) an
fört får utskottet, med tillstyrkande av Kungl. Maj :ts förslag, hemställa,

att riksdagen må för budgetåret 1949/50 anvisa följande 
investeringsanslag, nämligen

a) Motorfordon ...........................................  6 500 000 kronor,
b) Vägmaskiner m. m.............................. 7 000 000 kronor.

27:o) Effektförråd. Kungl. Maj:t har (punkt 31, s. 140—142) föreslagit 
riksdagen att till Effektförråd för budgetåret 1949/50 anvisa ett investe
ringsanslag av 2 600 000 kronor.

Till förevarande ändamål har senast för budgetåret 1946/47 anvisats ett 
anslag av 650 000 kronor, av vilket belopp 300 000 kronor voro avsedda 
för luftfartens behov. Den 30 juni 1948 var anslaget helt förbrukat.

Väg- och vattenbyggnadsstyrelsen har hemställt om en medelsanvisning
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för nästa budgetår till Effektförråd av 3 600 000 kronor. Av detta belopp 
belöpa 3 000 000 kronor på vissa för vägväsendet avsedda effekter, varpå 
brist råder och vilka möjligen komma att kunna anskaffas under nästa 
budgetår, och 600 000 kronor på ett beredskapslager av rör för arbetsmark
nadsstyrelsens räkning.

Departementschefen, som i princip tillstyrker väg- och vattenbyggnads
styrelsens förslag, anser att den finansiella ramen för styrelsens inköp av 
effekter likväl bör vidgas i något mindre utsträckning än styrelsen för
utsatt. Medelsanvisningen bör därför enligt departementschefens mening 
begränsas till 2 600 000 kronor.

Utskottet. Under hänvisning till vad utskottet under punkten 25 :o) an
fört får utskottet, med tillstyrkande av Kungl. Maj :ts förslag, hemställa,

att riksdagen må till Ef fekt förråd för budgetåret 1949/50 
anvisa ett investeringsanslag av 2 600 000 kronor.

28 :o) Väg- och vattenbyggnadsverkets dispositionsanslag. I enlighet med 
Kungl. Maj :ts förslag (punkt 32, s. 142—143) får utskottet, under hän
visning till vad utskottet under punkten 25 :o) anfört, hemställa,

att riksdagen må såsom Väg- och vattenbyggnadsverkets 
dispositionsanslag för budgetåret 1949/50 anvisa ett inves
teringsanslag av 1 000 000 kronor.

Stockholm den 18 februari 1949.
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